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ÚVODNÍK

Město Harrachov vyhlašuje výběrová řízení 
na pozici knihovník/knihovnice a na pozici 
referent/ka cestovního ruchu a propagace. 
Jedná se o pracovní poměr na dobu určitou 
(zástup za mateřskou dovolenou) s nástu-
pem 1. 10. 2018.  
Více informací na www.harrachov.cz a na  
tel. č. 481 528 133.

Milí Harrachováci, 

prázdniny jsou definitivně za 
námi a dětem začíná škola. 
Školákům přeji, aby se jim ve 
škole líbilo a dařilo a aby si 
našli nové a další kamarády, 
se kterými jim bude dobře. 
Myslím, že se letošní léto, 
alespoň co se počasí týká, 
předvedlo ve své největší 
parádě a užili jsme si spous-
tu krásných slunných dnů 
a teplých večerů. Věřím, že 
v letošním září prožijeme pěkné babí léto.
V srpnu proběhl v Harrachově další ročník Keltské noci. 
I o tomto prodlouženém víkendu počasí přálo a návštěv-
níci nemuseli utíkat před deštěm a zimou.
V tomto měsíci jsme intenzivně, společně s dalšími 
obcemi Mikroregionu Tanvaldsko, řešili zřízení velmi 
potřebné služby pro naše spoluobčany, kterou je terénní 
sociální služba. Několikrát jsme se sešli s profesionální-
mi pracovníky z tohoto oboru, abychom načerpali zkuše-
nosti potřebné pro vznik tolik důležitého projektu.
Chci vás informovat o tom, že jsme získali dotaci na 
rekonstrukci informačního centra. S tím souvisí i rekon-
strukce vchodu do TIC a jeho vybavení. Podařilo se mi 
získat potvrzení instalace vkladomatu ČSOB namísto 
stávajícího bankomatu a současně bude mít i funkci 
běžného výběrového bankomatu. Na místo stávajícího 
bude instalován v průběhu října nebo listopadu. Běžný 
výběrový bankomat bude nově instalován do prostoru 
autobusového nádraží. I tímto způsobem podpoříme naše 
podnikatele, kteří v současnosti musí vyjíždět s tržbami 
do okolních poboček bank.
Již za měsíc proběhnou komunální volby. Dovolte mi, 
abych se teď krátce ohlédla za uplynulými čtyřmi roky. 
Díky stabilizovanému hospodaření z předchozího období 
jsme ve volebním období 2014–2018 mohli investovat do 
oprav, údržby a pořízení městského majetku. 
V roce 2014 jsme dokončili zateplení mateřské školy, 
pokračovali jsme v opravách komunikací, vznikl chodník 
od „Studny“ pod kostel, stejně jako další část veřejného 
osvětlení v Ryžovišti. Nakoupili jsme kompostéry, pro 
hasiče jsme získali vozidlo Liaz s příslušenstvím v hod-
notě 1,5 milionu korun. Opravili jsme několik mostků, 
vznikly bezpečné přechody. 
V roce 2015 jsme po jedenadvaceti letech schválili nový 
územní plán, zateplili základní školu, pokračovali jsme 
v opravách komunikací. Vznikla další část chodníku od 
lékárny po autobusové nádraží, opravili jsme chodník 
pod Normou, proběhla další etapa rekonstrukce veřejné-
ho osvětlení v Ryžovišti. V bytovém domě čp. 116 (dům 
pod Normou) jsme zrekonstruovali vodovodní rozvody, 
opravili jsme kříže na hřbitově, zakoupili vozidlo Ford 
pro středisko údržby a čtyřkolku s příslušenstvím na 
úpravu běžeckých tratí. 
V roce 2016 jsme rekonstruovali veřejné osvětlení na 
Klondajku a v Ryžovišti, pokračovali v opravách komu-
nikací a chodníků okolo Karolíny a ZŠ, provedli celko-
vou rekonstrukci hřbitova. Připravili jsme projektovou 

dokumentaci na pokračování oprav chodníků a komu-
nikací v Anenském údolí, sídliště Naplaveniny a na 
autobusovém nádraží. Vyměnili jsme kotle v bytových 
domech na Klondajku, u ZŠ jsme vybudovali venkovní 
fitness a uvedli do provozu kluziště před školou. Pořídili 
jsme kamerový systém pro zvýšení bezpečnosti občanů 
a návštěvníků Harrachova. Na Hřebínku vzniklo workou-
tové hřiště.  
Vloni jsme zateplili bytový dům na sídlišti, provedli kom-
pletní rekonstrukci komunikace V Borovicích, vybudo-
vali chodník od Puskarčíkových k vile Harrach, opravili 
přístupovou komunikaci k nástupišti vlakového nádraží, 
vybudovali cestu od kostela ke hřbitovu. Proběhla další 
etapa oprav veřejného osvětlení od autobusového ná-
draží do Anenského údolí, vybudovali jsme nové veřejné 
osvětlení podél komunikace na Mýtiny. Proběhla demo-
lice provizorního domu služeb na sídlišti, nechali jsme 
přepracovat projektovou dokumentaci na výstavbu bytů 
v bývalém lesnickém učilišti, zafinancovali pumptracko-
vé hřiště. 
V letošním roce jsme zahájili přestavbu bývalého les-
nického učiliště. Zde vznikne 21 bytů pro harrachovské 
občany. Pro středisko údržby jsme zakoupili traktor 
Zetor, pokračujeme v opravách místních komunikací. 
Opravujeme komunikaci kolem Buluškových a Šlechto-
vých směrem k Pilařovým. Opravíme část komunikace 
kolem Kušnírových a Hudečkových na Klondajku, cestu 
z Ryžoviště na Studenov a cestu k čistírně odpadních 
vod. Zde nás však nejdřív čeká oprava kanalizace pod 
Wachowskými. Pokračujeme v opravách kina. Již po dva 
roky upravujeme a rozšiřujeme Park hraběte Jana Harra-
cha před MěÚ.
Všechny tyto investice proběhly bez prodeje městského 
majetku. Bezmála 60 milionů korun jsme za čtyři roky 
investovali do majetku města. Dalších 70 milionů korun 
se podařilo díky usilovným jednáním s Libereckým 
krajem investovat do krajských komunikací – na Mýtiny 
a obchvatu Harrachova.  
Děkuji  zastupitelům, kteří podpořili výše uvedené 
projekty. Jejich realizace výrazně zlepšují život v našem 
krásném městě. 
V září nás čeká oslava 135. výročí založení Sboru dob-
rovolných hasičů v Harrachově. Na 15. září jsme pro 
vás připravili zájezd na vinobraní do Mělníka. O týden 
později turistický oddíl Srnky uspořádá veřejný turis-
tický pochod a v posledním zářijovém týdnu proběhne 
další ročník tradičního Fichtl cupu. Těším se na setkání 
s vámi.

Pěkné září vám přeji
Va š e  Eva Zbrojová 
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Letos poprvé se mohou turisté 
při návštěvě Harrachova 
setkat s netradiční podívanou. 
Na sjezdovkách se pasou už 
od května dvě stovky ovcí. 
Sportovní areál tak po delší 
době přistoupil k odlišnému 
ošetřování pozemků, které 
v zimním období využívá 
jako sjezdovky pro lyžování 
a snowboarding. 
„Doposud jsme pro trávu na 
sjezdovkách neměli využití, 
letos jsme se vrátili k postu-
pu, který je více v souladu 

s přírodou, a domluvili jsme se na spásání trávy tak, jak se to 
běžně v horách dělo v minulosti,“ vysvětluje Vlastislav Fejkl, 
náměstek ředitele Sportovního areálu Harrachov. 
Na dvě stovky ovcí postupně v klidu po celé léto spásaly trávu 
na loukách a sjezdovkách v Ryžovišti a zároveň sloužily jako 

turistická atrakce. S blížícím se podzimem a ochlazením pro ně 
majitelé připravili kosmetický den. Od rouna je zbavila dvojice 
střihačů a pak si prošly i úpravou kopýtek ve speciální kolíbce 
na ošetřování.
„Rouno ovcím slouží jako ochrana před sluncem a chrání je 
i před dotěrným hmyzem. Když jsme je stříhali na jaře, bývaly 
hodně poštípané, teď navíc můžeme ostříhat už i některá jehňa-
ta, která se na jaře teprve narodila. Jen je škoda, že vlnu u nás 
prakticky téměř nikdo nevykupuje a její zpracování je minimál-
ní,“ vysvětluje ovčák Ladislav Stehlík. 
A když už stříhat, tak od mistra. Dvojice ovčáků se stříháním 

nejen živí, ale s oblibou si v tom i zasoutěží. Zatímco jeden je 
odborník na ruční stříhání nůžkami, druhý došel na stříbrnou 
příčku při mistrovství republiky a nominoval se tak na Mistrov-
ství světa ve stříhání ovcí ve Francii. 
„Je to s nimi jako s lidmi, každá má svoji hlavu a často vás pře-
kvapí, příjemně, ale spíš nepříjemně. Jehňata se s námi hodně 
perou, starší ovce jsou vychytralejší a čekají na příležitost, kdy 
můžou kopnout nebo zkusit utéct. Hodně je to proto o tom, jak 
si je chytíme, abychom se k nim dobře dostali a zároveň aby je 
to nebolelo. Některé si to doslova užívají,“ popisuje náročnou 
práci David Zdrha, který se učil stříhat na novozélandských 
pastvinách a ostříhání velké ovce mu trvá přibližně jednu 
minutu. 
„Ovce váží od 65 do 85 kilogramů, občas je potřeba ale zpaci-
fikovat mezi nohama i berana, který váží třeba i přes 150 kg, to 
už chce pořádný fyzický výkon. Třicetikilová jehňata jsou pak 
i přesto, že se jim na první stříhání moc nechce, jednoduchá,“ 
dodává druhý střihač Jakub Toms. 
Část ovcí na pastvinách v Ryžovišti zůstává a připraví tak 
ideální podklad pro přicházející zimní sezonu, na podzim je 
pak vystřídají na sjezdovkách sněžná děla. Část se přesunuje na 
další pastvu, extrémní sucho trápí letos i hory a pastvy tu není 
pro všechny dost. 
„Letos je to s pastvou složitější, v létě toho moc nenapršelo 
a zvířata mají málo trávy, hodně jsme museli i napájet, vozili 
jsme jim denně až 400 litrů vody, někdy i dvakrát za den, říká 
Stehlík a pokračuje: „Vypásání trávy tady je dobré pro ovce 
i pro hory, krávy by se tu neudržely, proto tu musí být ovce. Pro 
zachování druhové pestrosti luk a kvality travního porostu je 
dobré střídat pastvu a seč, občas nechat louky vykvést a vyse-
menit. Ovce všechno spasou, a navíc půdu pohnojí i trusem, 
a to těm místním, na dusík chudým půdám hodně pomůže, ob-
jevují se na nich rostliny, které tu i mnoho let vůbec nerostly.“ 
Ovce se na sjezdovkách osvědčily a pravděpodobně se na nich 
objeví i v příštích letech. Teď už se v horách pomalu léto chýlí 
ke konci a započnou přípravy zimní sezony. 

L e n k a  T i c h á , t i s k o v á  m l u v č í  S A H



Blíží se konec volebního 
období. Co se za tyto 
čtyři roky stihlo podařit?
V říjnu se po čtyřech letech opět konají volby do měst-
ských zastupitelstev. Za uplynulé volební období se podaři-
la spousta investic, které určitě zpříjemňují život nejen 
harrachovským občanům. Některé investice jsou vidět na 
první pohled, některé nejsou sice tak viditelné, ale jsou 
neméně důležitým článkem pro dobře fungující život ve 
městě. Pojďte se prostřednictvím tohoto článku podívat 
podrobněji na to, co se v posledních čtyřech vybudovalo, 
vylepšilo, pořídilo…  
 
V roce 2014 to byly investice zejména do zateplení MŠ Kamí-
nek – jednalo se o největší akci tohoto roku. Celkem za  
5 017 600 Kč. U ZŠ bylo vybudováno víceúčelové hřiště za  
1 722 600 Kč. Do oprav komunikací bylo vynaloženo celkem 
2 053 300 Kč, chodník od restaurace Pod jasanem k restau-
raci Studna město stál 624 700 Kč. Byly vybudovány tři 
bezpečné přechody, opravovány byly i mostky. Do veřejného 
osvětlení bylo investováno 684 200 Kč. Nakoupeny byly 
kompostéry, které byly na základě smluv předány k užívání 
občanům. Byl zakoupen stroj na úpravu zimních běžeckých 
tratí. Hasičům byl předán od Hasičského záchranného sboru 
Libereckého kraje speciální požární automobil LIAZ s příslu-
šenstvím. Celková hodnota daru činí 1 455 700 Kč. Zakoupen 
byl pluh k víceúčelovému stroji Carraro. Proběhla druhá 
etapa projektu s názvem Územní plán. Zabezpečen byl bývalý 
hotel Hubertus proti možnosti vniknutí a investovalo se do 
osvětlení běžeckého areálu na stadionu u Skicentra.
Za rok 2014 bylo vynaloženo celkem 11 314 500 Kč.

Rok 2015 byl opět ve znamení zateplování – a to budovy 
ZŠ – jednalo se o největší akci roku. Celkem za 6 603 000 Kč, 
v MŠ byly opraveny umývárny a chodník za částku  
376 500 Kč. Do oprav komunikací bylo vynaloženo celkem  
2 411 500 Kč. Dodavatelsky byly opraveny chodníky od  
p. Hakla na konečnou zastávku autobusu za 1 325 100 Kč. 
Byl opraven chodník k Normě za 394 700 Kč a spraveny 
výtluky. Veřejné osvětlení v Ryžovišti stálo 693 300 Kč.  
V čp. 116 byl zrekonstruován vodovodní rozvod za 647 200 Kč. 
Na hřbitově byly opraveny kříže za 161 300 Kč. Nutná oprava 
hasičského vozu LIAZ stála 149 400 Kč. Byl pořízen Ford 
Transit s třemi kontejnery pro středisko údržby za  
1 400 300 Kč, uhrazena byla 1/3 zařízení na nástavbu posypu 
Hydroman ke Carraru. Byla zakoupena čtyřkolka na úpravu 
běžeckých tratí za 390 000 Kč.
Za rok 2015 bylo vynaloženo celkem 13 922 500 Kč.

V roce 2016 se zejména investovalo do opravy veřejného 
osvětlení na Klondajku a v Ryžovišti celkem za 1 901 200 Kč. 
Opravy komunikací stály 1 487 700 Kč. Dodavatelsky se 
pokračovalo v opravách chodníků v okolí křižovatky u Ka-
rolíny směrem k ZŠ a do centra za 845 800 Kč. Na hřbitově 
byla opravena márnice a hřbitovní zeď za 1 220 000 Kč. Byly 
vyhotoveny projektové dokumentace k rekonstrukcím mostů, 
k opravám komunikací vč. mapových podkladů. Je vyhotove-

na studie stavebních úprav autobusového nádraží, dokumen-
tace k opravám silnic v Anenském údolí a na sídlišti. Usku-
tečnily se výměny kotlů a opravy komínů bytových domů na 
sídlišti Klondajk za cca 1 213 000 Kč. Byly opraveny střechy 
bytových domů. Připravovala se přestavba bývalého lesnické-
ho učiliště na byty pro seniory. Byl opraven strop na radnici 
celkem za 409 000 Kč. U ZŠ bylo vybudováno venkovní fit-
ness. Opraveno bylo osvětlení ve třídách ZŠ, vyměněny byly 
ventily radiátorů a zajistily se revize plynových kotlů celkem 
za 479 400 Kč. Plánovaná přístavba ZŠ si vyžádala grafické 
a projektové práce, průzkumy, zpracování žádosti o dotaci 
v hodnotě 515 300 Kč. Uvedeno bylo do provozu kluziště na 
víceúčelovém hřišti. Bylo vybudováno na Kamlu workoutové 
hřiště za 206 200 Kč. Započaly práce v kině v hodnotě  
103 600 Kč. Pro bezpečnost občanů byl nainstalován městský 
kamerový a dohlížecí systém v hodnotě 989 800 Kč.

Uhrazena byla záloha ve výši 385 200 Kč na nákup auta 4x4 
pro potřeby radnice. Pro středisko údržby bylo doplaceno 
posypové zařízení Hydroman ke Carraru v hodnotě  
92 000 Kč.
Za rok 2016 bylo vynaloženo celkem 9 156 100 Kč.

V roce 2017 byla jednou z největších akcí zateplení bytového 
domu čp. 462, 463 za 5 746 900 Kč. Ve spolupráci s SVS 
a s dotací od MMR byla opravena komunikace v Borovicích 
ve výši 3 993 800 Kč. Dokončeny byly úpravy autobusového 
nádraží za 1 037 000 Kč. Vybudován byl chodník od Puskar-
číků k vile Harrach za 267 900 Kč, opravena byla komuni-
kace k vlakovému nádraží za 661 300 Kč a došlo i k úpravě 
cesty u kostela. Zajištěna byla oprava veřejného osvětlení 
na RVO1 Hubertus, Hřebenka, koupaliště celkem za  
1 422 100 Kč. Město se podílelo společně s krajským úřadem 
na opravě poškozeného zemního kabelového rozvodu VO 
a výměně stožárů Mýtiny za 987 900 Kč. V kině pokračo-
valy projektové a stavební úpravy v hodnotě 1 434 900 Kč. 
Proběhla plánovaná demolice domu služeb č. 511 na sídlišti 
Nový Svět za 502 200 Kč. Plánovaná přestavba bývalého les-
nického učiliště na tzv. byty pro seniory si vyžádala upřesnění 
PD k územnímu rozhodnutí z původního projektu KoDuSu 
v hodnotě 139 100 Kč. Bytové hospodářství pokračovalo ve 
výměně plynových kotlů a opravách střech bytových domů. Bylo 
vybudováno pumptrackové hřiště v hodnotě 404 300 Kč, byl 
doplacen nákup auta 4x4 pro radnici za 165 000 Kč. Uhra-
zena byla první splátka za traktor ve výši 950 000 Kč pro 
středisko údržby.
Za rok 2017 bylo vynaloženo celkem 20 196 400 Kč.

Největší akcí roku letošního je budování bytů pro seniory 
v bývalém lesnickém učilišti tj. prozatím 1 917 400 Kč. Do-
placení traktoru pro údržbu stálo 990 700 Kč. Pokračuje se 
v opravách kina za 856 200 Kč, do projektové dokumenta-
ce protipovodňových opatření byla investována částka  
84 700 Kč. Opravují se městské komunikace – dokončení 
oprav MK Borovice za 190 300 Kč a doplaceno bylo veřejné 
osvětlení na Mýtinách za 179 500 Kč. Dokončila se 1. etapa ob-
novy veřejného osvětlení Hubertus a koupaliště za 294 700 Kč.
Za rok 2018 bylo vynaloženo k 27. 7. 2018 zatím  
5 007 400 Kč.

J a n a  C o u f a l o v á  a  L e n k a  S k r b k o v á

INFORMACE Z RADNICE
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Z diáře starostky města
1. 8. návštěva jubilanta

2. 8. účast na jednání Mikroregionu Tanvaldsko

4. 8. dva svatební obřady

6. 8. jednání společně s předsedou SK s budoucím inves-

torem stavby v Harrachově,

jednání s Miloslavem Malečkem – vedoucím OO PČR,

návštěva jubilanta,

jednání rady města

7. 8. porada se zaměstnanci úřadu po jednání rady města,

poskytnutí rozhovoru na rádiu RCL,

kontrolní den – pečovatelské byty,

účast na jednání Mikroregionu Tanvaldsko ve Smržovce – 

zřízení terénní sociální služby

8. 8. návštěva dvou jubilantů

9. 8. jednání s právní zástupkyní města a pana Moravce za 

účasti pana Moravce

10. 8. jednání s panem Eichlerem – nabídka služeb,

účast na jednání ZM svolaného pěti zastupiteli – z důvodu 

neúčasti nadpoloviční většiny zastupitelů neproběhlo, bylo 

nutno svolat další jednání

13. 8. jednání s panem Tichým ze společnosti LTM (opra-

vy místních komunikací v letošním roce),

 jednání rady města

14. 8. porada se zaměstnanci úřadu po jednání rady 

města,
účast na jednání Mikroregionu Tanvaldsko ve Smržovce – 

zřízení terénní sociální služby,

jednání s Vítem Moudrým (Bobová dráha Harrachov)

15. 8. jednání v KÚLK společně se zainteresovanými 

účastníky na téma rekonstrukce skokanských můstků 

v Harrachově,
jednání s panem Kubešem na téma nabíjecích stanic na 

kola a elektromobily,

jednání s Lenkou Skrbkovou,

setkání s občany

17. 8.  návštěva jubilanta 

20. 8. účast na jednání OS v Semilech,

návštěva jubilanta,

jednání s Michaelou Holmerovou,

jednání rady města

21. 8. porada se zaměstnanci úřadu po jednání rady 

města,
kontrolní den – pečovatelské byty

22. 8. jednání s majitelkou nemovitosti v Harrachově,

návštěva jubilanta

23. 8. svatební obřad,

návštěva jubilanta

27. 8. – 1. 9.  dovolená

27. 8. jednání s Miloslavem Malečkem – vedoucím  

OO PČR,
jednání s panem Křížkem – ředitelem Severočeského 

muzea v Liberci

29. 8. účast ve výběrové komisi zateplení kina

30. 8.  návštěva jubilanta 

     ( l s )

INFORMACE Z RADNICE

Společnost JRK Česká republika s.r.o., Bolzanova 1, 110 00 Praha 1 nabízí elektrické kompostéry různých velikostí. Nejmen-
ší je na 2 000 kg odpadu za rok (cca 5,5 kg /den) a zredukuje obsah až o 90 % za 24 hodin. Max. výkon je 240 W, spotřeba 
elektrické energie 60–90 kWh/měsíc, rozměr kompostéru je 401x400x790 mm, váží 27 kg, plášť kompostéru je z ABS plastu, 
vnitřní nádoba z nerezové oceli, displej s automatickou kontrolou procesu recyklace, uhlíkový filtr pracuje na principu nano-
technologie. Instalace je jednoduchá, elektrické připojení nevyžaduje připojení ke zdroji vody, je třeba pouze zajistit odvod CO2 
a vodní páry. Cena je 39 900 Kč bez DPH.
Lze recyklovat zeleninu, ryby, pečivo, maso, rybí a drůbeží kosti a další organické potraviny. Nelze recyklovat kov, plast, sklo, 
chemikálie, velké zvířecí kosti, velké mušle atd.
Kuchyňský odpad je přeměněn na certifikovaný hygienizovaný substrát. Zařízení je nehlučné, nanotechnické filtry zabraňují 
tvorbě zápachu, obsluha je jednoduchá, proces automatický.
Bližší informace získáte na internetových stránkách www.meneodpadu.cz

Oddělení místních poplatků 
informuje
Víte, že kdo správně nelikviduje zbytky jídla, může dostat 
i pokutu? 
V Harrachově se opět v letním období objevil problém 
s likvidací gastroodpadu. Ze svozového vozu vytékají na 
komunikaci tlející zbytky potravin. Gastroodpad není možné 
mísit s komunálním odpadem. Dle zákona platí povinnost 
shromažďovat odpady odděleně dle jednotlivých druhů 
a kategorií tak, aby bylo zabráněno jejímu smíšení. Zákon 
o odpadech a konkrétně jeho část o předepsané likvidaci 
gastroodpadu je od ledna letošního roku přísněji kontrolo-
ván a při porušení pokutován. 
Co tedy dělat?  
Jednou z možností je tříděný sběr a svoz, druhou možností 

je kompostování.
Tříděný sběr a svoz
Gastroodpady se musí ukládat do uzavíratelných nádob, 
které jsou zřetelně označeny. Nádoby musí být snadno čisti-
telné a dezinfikovatelné, do doby svozu je potřebné zabez-
pečit chlazení. Společnost Marius Pedersen, Severočeské 
komunální služby s.r.o. nabízí na gastroodpad pronájem 
uzavíratelných nádob různých objemů, odvozy probíhají 
výměnným způsobem ve frekvenci 1–3krát týdně. 
Kompostování
Jedinou legální alternativou ke svozu je zakoupení elektric-
kého kompostéru. Po 24 hodinách se hmotnost odpadu zre-
dukuje až o 90 % a z gastroodpadu vznikne kompost, který 
lze zapracovat do půdy. Proces je bezzápachový, zařízení 
je schváleno Ústředním kontrolním ústavem zemědělským 
a Státní veterinární správou.



CO SE UDÁLO

Postup prací – „Pečovatelské byty čp. 155 Harrachov“
Dne 21. 8. 2018 proběhl již třináctý kontrolní den od počátku stavby. 
Pravidelná setkání všech, kdo zodpovídají za průběh stavebních prací v návaznosti na předběžný plánovaný harmonogram, velmi 
přispívají k rychlému řešení případných nejasností. V současné době se provádí zateplení vnějšího pláště budovy, probíhají práce 
na ZTI, dokončují se základy výtahové šachty. V 5. NP pokračují vyzdívky příček.
Starostka Eva Zbrojová společně s pracovníky úřadu pomáhá vybírat vnitřní obklady a dlažbu, barvu fasády a další doplňky, které 
budou zpříjemňovat budoucí domov některých z vás.
Těším se spolu s vámi na výsledek a děkuji všem, kteří se podílejí na plnění časového harmonogramu stavby.

D a g m a r  S t a ň k o v á

INFORMACE Z RADNICE

Město odstranilo nemocné 
stromy v havarijním stavu

UPOZORNĚNÍ!
Vzhledem ke konání voleb do zastupitelstev obcí, které se uskuteční v pátek 5. října a v sobotu 6. října 2018, vyjde 
říjnové číslo Harrachovského zpravodaje již v pondělí 24. září 2018. Termín uzávěrky říjnového čísla bude tedy dříve, 
a to v pátek 14. září 2018. V případě zájmu registrovaných volebních stran prezentovat se v Harrachovském zpravo-
daji je třeba do termínu uzávěrky dodat potřebné tiskové podklady. Každý ze zájemců bude mít prostor ve formátu A4 
v černobílém provedení, který bude součástí přílohy s názvem Volební speciál. Podklady k prezentaci prosím dodat  
v elektronické podobě na e-mail: zpravodaj@harrachov.cz. Předem děkuji za spolupráci.

L e n k a  S k r b k o v á

Vzhledem k aktuálnímu stavu stromů v blízkosti 
budovaných bytů pro seniory a k zajištění bez-
pečnosti při budoucím zvýšeném pohybu osob 
v této lokalitě, došlo ve dnech 21.–25. srpna 
ke kácení těchto nebezpečných stromů. Za 
vydatné pomoci pracovníků městské údržby se 
této činnosti ujal Petr Janoušek z Jablonce nad 
Nisou. 

Te x t  i  f o t o :  M a r k é t a  N o v o t n á

Vyhodnocení ankety pro čtenáře Harrachovského zpravodaje
V měsíci červnu a červenci jste se mohli, 
vy čtenáři Harrachovského zpravodaje, 
vyjádřit k jeho obsahu, podobě atd. Z 
došlých vyplněných anketních lístků 
vyplynulo, že po obsahové stránce vám 
v podstatě žádné informace nechybí. Jen 
ve společenské rubrice vám vadí absence 
údaje o věku u jubilantů. Bohužel tento 
údaj jsme museli u jubilantů záměrně na 
nějaký čas vynechat, vzhledem k novým 
pravidlům GDPR (obecné nařízení o 
ochraně osobních údajů). Naštěstí se po 
konzultaci s pověřencem pro ochranu 
osobních údajů ukázalo, že tato pravi-
dla nejsou pro zpravodajskou činnost 
tak přísná, jak to na začátku vypadalo, 
a tudíž od měsíce září se bude opět u 
jubilantů objevovat údaj o jejich věku. 
Společenská rubrika bude dále rozšířena 
o informace týkajících se sňatků, které v 

Harrachově proběhly, a občanech, kteří 
nás navždy opustili. Pokud bude prostor, 
ráda bych zveřejňovala i více informací 
z KRNAPu na téma ochrany přírody a 
vyhověla tak jednomu čtenáři, kterému 
tyto informace ve zpravodaji chybí. 
Co se týče poznámky ke zveřejňování 
velkého množství inzerátů – ve většině 
případech se jedná o placenou inzerci. Z 
těchto prostředků jsou hrazeny náklady 
spojené s tvorbou zpravodaje, proto 
jsme samozřejmě za tyto inzerenty rádi. 
U rubriky Rozhovor mi bylo jedním 
čtenářem vytýkáno, že dotazovaným 
lidem tykám. Musím přiznat, že spoustu 
lidí, o kterých jste měli možnost si 
rozhovor přečíst, jsou mými dlouhole-
tými známými či dokonce kamarády od 
dětství a věřím, že se na mě nebudete 
zlobit, když jim z tohoto důvodu tykám. 

Přece jenom by mi to šlo špatně z pusy 
těmto lidem vykat. A věřte, že „tykací“ 
rozhovor je více uvolněný a můžu se ptát 
odvážnějším způsobem a tím pro vás 
zjistit i zajímavější informace (úsměv). 
Avšak pokud někdo z vás má tip na 
nějakou zajímavou osobnost, se kterou 
byste si chtěli přečíst rozhovor, určitě 
budu za toto doporučení vděčná. Dále 
mě moc potěšilo, že jeden z čtenářů 
Harrachovského zpravodaje dokonce 
kupuje několik výtisků a rozesílá je svým 
kamarádům po celé ČR. Velice vám 
všem, kteří jste obětovali svůj čas na 
vyplnění ankety, děkuji. Určitě se budu 
snažit, aby byl pro vás Harrachovský 
zpravodaj i nadále dobrým čtivem.

L e n k a  S k r b k o v á ,  r e d a k t o r k a 
H a r r a c h o v s k é h o  z p r a v o d a j e 
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CO SE UDÁLO

Vandalství postihlo i sochu 
sv. Jana v Anenském údolí
Vandalové se bohužel neštítí poškodit ani sochu svatého, v harra-
chovském případě sochu sv. Jana Nepomuckého, která střeží léčivý 
pramen v malebném Anenském údolí. Soše se totiž kdosi pokusil 
strhnout svatozář. Tato socha se dočkala po dlouhých letech v sobotu 
21. září 2013 slavnostního odhalení po rekonstrukci a posvěcení. 
Opravy svatozáře se chopí harrachovský umělecký kovář Jan Krajčo-
vič, který se před pěti lety ujal i rozsáhlé rekonstrukce nejen samotné 
sochy, ale i kamenného podstavce.

L e n k a  S k r b k o v á

POZVÁNKY

V kostele sv. Václava ožije Svatováclavská legenda
V pátek 28. září uvede volné umělecké sdružení Montalban zpra-
cování legendy o sv. Václavu s názvem „Můj bratr kníže Václav“ 
na motivy knihy Josefa Lindy Záře nad pohanstvem. Tato kniha, 
poprvé vydaná v roce 1818, je považována za ozdobu české obro-
zenecké literatury. Má svůj nesporný význam literárně-historický 
jakožto první původní historická próza v novočeské literatuře.
„Kniha se vydává na cestu ke kořenům naší nejednoduché 
státnosti, neboť každá generace nachází ve své době nové a nové 
podněty a pohledy na minulost. K tomu jí však musí sloužit 
i kulturní odkaz předků. Je výzvou, abychom se i dnes, či právě 
dnes, pokusili řešit trvalý problém – kdo jsme, proč jsme takoví, 
jací jsme, kam a proč patříme. Toto řešili už naši předkové na 
úsvitu našich křesťanských dějin. Jen málo témat se tak niterně 
a úzce dotýká naší české existence, jako je příběh bratří Václava 
a Boleslava. Tvrdí-li někteří historici, že mnohé z toho je jen 
legendou, nelze tím význam příběhu bagatelizovat, neboť i le-
genda je plodem duše národa a má mnohdy nemenší význam než 
její historické jádro. Hovoří někdy jakýmsi archetypem i k naší 
psychické vrstvě národního kolektivního povědomí. Cenné na 
Lindově zpracování je i lidské pozadí hrůzného činu Boleslavova. 

Ač nevyjádřeno, probleskuje ze závěru knihy i jedno významné, 
avšak dnes pozapomenuté mysterium: každá mučednická smrt 
čistého člověka, rozníceného ideály, vlije či vzáří do duše národa 
očistné a inspirující síly světla duchovního poznání, které oběto-
vatel v sobě za života akumuloval a které toužil šířit. Jeho smrtí se 
tyto jeho síly uvolní a rozvanou do všeobecné mentální pláně, ze 
které inspirují i budoucí generace. Pravzor mučednické smrti po-
dal lidstvu Ježíš Kristus. Není proto náhodou, že první významný 
šiřitel jeho impulzu v našem národě, svatý Václav, prošel též 
násilnou smrtí, ač za jiných okolností. Krev národa, infikovaná 
materialismem, pohodlností, nemorálností či zradami, dostane 
tak injekcí těchto obětí nové protilátky. Ty přinesou určité plody 
podle míry, v jaké si je národ zaslouží, třeba i po dlouhé době“ 
říká o Lindově knize Záře nad pohanstvem Karel Funk.
Srdečně vás tedy zveme k oslavě Dne české státnosti – svátku sv. 
Václava do kostela sv. Václava v Harrachově 28. září v 10 hodin 
po slavnostní bohoslužbě.

Z a  v o l n é  u m ě l e c k é  s d r u ž e n í  M o n t a l b a n 
M a g d a l e n a  J a r o š o v á

Koupíme garáž 
v Harrachově 

pro soukromou potřebu. 

Nejlépe lokalita nad nebo 
pod objektem Policie ČR. 

Jsme přímí zájemci. 

Fabiánovi,

tel: 604 624 152 

INZERCE



Z MIKROREGIONU TANVALDSKO

Statistické údaje, zprávy médií i pouhý pohled kolem sebe 
potvrzují, že naše populace stárne. Navíc určité procento oby-
vatelstva trpí nějakým zdravotním omezením, často trvalým. 
Obce by v tomto ohledu měly být připravené a nečekat, co 
nabídne či nařídí stát. 
Starostové obcí spojených do Svazku obcí Mikroregionu 
Tanvaldsko se shodují, že řízení a rozvoj sociálních služeb 
musí mít ve svých rukách především obce – samosprávy, aby 
je mohly operativně řídit dle aktuálních skutečných potřeb 
občanů v území. 
Pro lepší a intenzivnější zajištění potřebných sociálních služeb 
není nutno zřizovat novou organizaci a stavět nákladný nový 
objekt. Pro naplnění aktuálních potřeb v regionu je spíše 
žádoucí zrekonstruovat některou nevyužitou budovu a posílit 
a propojit všechny stávající sociální služby – ve Smržovce, 
Tanvaldu, Desné a Velkých Hamrech.
Na základě informací vzešlých z procesu aktualizace komu-
nitního plánování sociálních služeb, oficiálního průzkumu 
potřeb obcí v ORP Tanvald a zejména s využitím znalostí 
starostů o potřebách jejich obcí přikročily obce Mikroregionu 
Tanvaldsko k přípravě záměru pro zřízení společného místa 
poskytování nových a rozšíření původních sociálních služeb 
v regionu. Jedná se o vznik Centra sociálních služeb Mikrore-
gionu Tanvaldsko se sídlem ve Smržovce a třemi „detašovaný-
mi pracovišti“. 
Sídlo počítá s pokrytím Smržovky, Jiřetína pod Bukovou 
a Josefova Dolu. Jedno detašované pracoviště bude určeno pro 
obce Harrachov, Kořenov, Desná, Albrechtice v J. h., další pro 
Tanvald a třetí pro lokalitu Velké Hamry, Plavy, Zlatá Olešnice 
a Zásada. 
Centrum sociálních služeb Mikroregionu Tanvaldsko bude 
poskytovat nové služby: denní stacionář, odlehčovací službu, 
osobní asistenci, sociální poradenství a půjčovnu rehabilitač-
ních pomůcek. 

Co je DENNÍ STACIONÁŘ?
V denních stacionářích se poskytují ambulantní služby oso-
bám, které mají sníženou soběstačnost z důvodu věku nebo 
zdravotního postižení, a osobám s chronickým duševním 
onemocněním, jejichž situace vyžaduje pravidelnou pomoc 
jiné fyzické osoby. 
Denní stacionář poskytuje tyto služby: pomoc při zvládání 
běžných úkonů péče o vlastní osobu, pomoc při osobní hygi-
eně nebo poskytnutí podmínek pro osobní hygienu, zajištění 
stravy, vzdělávací a aktivizační činnosti, zprostředkování 
kontaktu se společenským prostředím, sociálně terapeutické 
činnosti, pomoc při uplatňování práv a oprávněných zájmů 
a při obstarávání osobních záležitostí. 

Co je ODLEHČOVACÍ SLUŽBA?
Je to terénní, ambulantní nebo pobytová služba poskytovaná 
osobám se sníženou soběstačností z důvodu věku, chronické-
ho onemocnění nebo zdravotního postižení, o které je jinak 
pečováno v jejich přirozeném sociálním prostředí. Cílem služ-
by je umožnit pečující fyzické osobě nezbytný odpočinek. 
Základní činnosti: pomoc při zvládání běžných úkonů péče 
o vlastní osobu, pomoc při osobní hygieně nebo poskytnutí 
podmínek pro osobní hygienu, poskytnutí stravy nebo pomoc 
při zajištění stravy, poskytnutí ubytování v případě pobytové 

služby, zprostředkování kontaktu se společenským prostře-
dím, sociálně terapeutické činnosti, pomoc při uplatňování 
práv a oprávněných zájmů a při obstarávání osobních záleži-
tostí, výchovné, vzdělávací a aktivizační činnosti. 

Co je OSOBNÍ ASISTENCE?
Osobní asistence je terénní služba poskytovaná osobám se sní-
ženou soběstačností z důvodu věku, chronického onemocnění 
nebo zdravotního postižení, jejichž situace vyžaduje pomoc 
jiné fyzické osoby. Služba se poskytuje bez časového omezení, 
v přirozeném sociálním prostředí osob a při činnostech, které 
osoba potřebuje. 
Základní činnosti: pomoc při zvládání běžných úkonů péče 
o vlastní osobu, pomoc při osobní hygieně, pomoc při zajištění 
stravy, pomoc při zajištění chodu domácnosti, výchovné, 
vzdělávací a aktivizační činnosti, zprostředkování kontaktu 
se společenským prostředím, pomoc při uplatňování práv 
a oprávněných zájmů a při obstarávání osobních záležitostí. 

PŮJČOVNA REHABILITAČNÍCH POMŮCEK 
Vhodné pomůcky přispívají ke zvládání běžných úkonů 
každodenního života a ke kvalitní péči v domácím prostředí: 
například polohovací lůžka, antidekubitní polohovací pomůc-
ky, doplňky k lůžku, rehabilitační a hygienické pomůcky.

BEZPLATNÁ POMOC V OBLASTI SOCIÁLNÍHO  
PORADENSTVÍ
Tato služba bude určena pro ty, kdo hledají informace, kon-
takty, podporu a doprovázení v péči o své blízké – seniory, 
nevyléčitelně nemocné nebo zdravotně postižené. Poradenství 
umožní lépe se zorientovat v dostupných službách, oprávně-
ných nárocích (např. na příspěvky na péči) a bude zahrnovat 
i jejich zprostředkování. Samozřejmostí je zachování mlčenli-
vosti a nestrannosti, zachování důstojnosti klienta, respekto-
vání přání a volby klienta, anonymita.
Vznik Centra sociálních služeb Mikroregionu Tanvaldsko 
může být financován z více dotačních zdrojů (program IROP, 
výzva prostřednictvím MAS RT, rozpočet ČR). Provoz centra 
bude financován vícezdrojově (finanční příspěvky MPSV, 
Libereckého kraje, příspěvky obcí za své občany, finanční 
spoluúčast klientů).
Projekt je v současné době ve stadiu přípravy a je možné jej 
ještě doplňovat, samozřejmě s ohledem na možnosti obcí 
a podporované aktivity (dotované činnosti a služby). 
Máte-li k této věci podnětné návrhy a nápady, přihlaste se 
u starosty ve své obci. Dlouhodobější návrhy je možné také za-
řadit do programu rozvoje vaší obce či Mikroregionu Tanvald-
sko, takže je dobré se zúčastnit veřejných projednávání těchto 
strategických dokumentů, která proběhnou na podzim 2018 
a na jaře 2019. Veřejná projednávání budou včas oznámena 
a více informací najdete zde: www.tanvaldsko.eu,  
www.tanvaldsko.info.
V každém případě nám dejte vědět o svém nápadu. Podněty je 
možné zasílat na e-mail: rozvoj.tanvaldska@seznam.cz nebo 
i do Centra společných služeb na Smržovce, kontakty najdete 
na www.tanvaldsko.info.

M g r .  M a r e k  H o t o v e c 
p ř e d s e d a  S v a z k u  o b c í  M i k r o r e g i o n  Ta n v a l d s k o

Vznik Centra sociálních služeb v Mikroregionu Tanvaldsko
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Milena Berková a Zdeňka Patočková:  
Za ta léta, co vaříme pro děti, máme stejné 
chutě jako ony

Prázdniny utekly jako voda a s měsícem 
září přišel začátek nového školního 
roku. A to nejen pro děti a učitelský 
sbor, ale i ostatní pracovníky školy, ke 
kterým patří třeba kuchařky. A právě 
s kuchařkami z harrachovské školní 
jídelny je ten zářijový rozhovor, kte-
rý proběhl v dosti veselé atmosféře. 
Připadá i vám, že paní Berková s paní 
Patočkovou vaří ve školní jídelně snad 
odjakživa? Informaci o počtu let, kdy 
vyvářejí nejen harrachovským dětem 
ve škole dobroty všeho druhu, se 
dočtete níže. A také se dočtete, zda je 
ještě vůbec baví vařit doma a jaká jídla 
jsou u dětí v oblibě nebo která naopak 
dětem úplně nešmakují – a překvapivě 
mezi ně nepatří koprová omáčka. Po-
kud nemáte příležitost ochutnat obědy 
ve školní jídelně, určitě si zakupte na 
harrachovských akcích, jako je Roz-
svícení vánočního stromu, Příjezdu 
Krakonoše nebo na Dni otevřených 
dveří v ZŠ koláčky. Tyto výborné koláč-
ky jsou s láskou upečené právě od paní 
kuchařek.  
 
Jak dlouho se už věnujete své profesi – 
kuchařině?
M. B.: Do harrachovské školní jídelny 
jsem nastoupila coby kuchařka v roce 
1997, to znamená 21 let. Mám vlastně 
celý svůj život školou povinný a začínáme 
vařit už i pro děti dětí, které před léty 
školu navštěvovaly.
Z. P.: Já nastoupila 1. ledna v roce 1995, 
takže je to už 23 let.
Za ta léta, co vaříte ve školní jídelně, 
změnily se nějakým způsobem chutě 
dětí? A zůstává stále nejméně oblíbená 
koprová omáčka apod.? A které z jídel 
dětem chutná nejvíce?
M. B.: Chutě dětí zůstávají v podstatě 
stejné, i když jsou trochu náročnější. 
Určitě by byly šťastnější, kdybychom jim 
k obědu podávaly třeba hranolky, pizzu, 
rybí prsty nebo párky v rohlíku. Ale stále 
vedou omáčky a koprovou omáčku mají 
překvapivě rády. Ale jak říkávám sto dětí, 
sto chutí. Rády vaříme jídla, o kterých 
víme, že dětem chutnají. To nás pak 
práce baví. Horší je, když musíme vařit 
jídlo, které u dětí není zrovna v oblibě. 
Zajímavé je, že za ta léta, co vaříme pro 

děti, máme stejné chutě jako ony (smích).
Z. P.: Určitě v žebříčku oblíbenosti vedou 
také sladká jídla, např. buchtičky se šodó, 
kynuté buchty a pak třeba špagety nebo 
rizoto. Naopak nejméně oblíbená jsou 
zeleninová jídla, ryby a luštěniny také 
nejsou zrovna v kurzu. Ale na druhou 
stranu kovbojské fazole, ty dětem jedou, 
protože mají sladkou chuť.  
Baví vás vařit ještě i doma? A co vaříte 
nejraději?
M. B.: Ne, nebaví, protože mám mlsnou 
rodinu (smích), ale nic jiného mi stejně 
nezbývá. Nejraději vařím masové minut-
ky a více peču, než vařím. 
Z. P.: Ano, doma mě baví vařit a o víken-
du ráda peču. A nejraději též připravuji 
masové minutky a nebo palačinky. 
Kdo sestavuje jídelní lístek ve školní 
jídelně? A můžou do něj zasáhnout 
i vaši strávníci? 
M. B.: Dáme hlavy dohromady s Máci-
nou (pozn. red. Marcelou Vetrovou – ve-
doucí školní jídelny) a občas se poradíme 
s dětmi – ovšem s těmi staršími ročníky. 
Z. P.: Navíc na konci školního roku plní-
me dětem přání a děláme za vysvědčení 
hamburgery. Pro ty malé tak dva kousky 
a pro ty velké tři kusy. Tato tradice u nás 
funguje už 17 let a u dětí je to tradice 
velice populární!
Když bych měla zájem o stravování ve 
školní jídelně, co pro to musím udělat? 

A jaká je cena obědů?
M. B.: Musíte přijít za vedoucí školní 
jídelny a domluvit se s ní. Ve školním 
roce se stačí objednat 1–2 dny dopředu, 
o prázdninách je třeba se nahlásit dříve, 
cca 3–4 dny dopředu. Na obědy je možno 
chodit i krátkodobě a za polévku a hlavní 
jídlo zaplatíte 59 Kč. 
O letošních prázdninách jste v provozu 
takto poprvé, je to tak?
Z. P. : Ano, je to tak. Je to tak trochu na 
zkoušku, uvidíme, jaký nakonec bude 
zájem ze strany strávníků. Zatím počty 
stoupají. Prázdninového režimu školní 
jídelny využívají senioři, maminky na 
mateřské dovolené, zaměstnanci jiných 
podniků, řemeslníci, ale třeba i rekreanti. 
Když můžeme, tak rády vyhovíme všem, 
v tomto období nemusíme dodržovat tak 
striktní režim ve skladbě jídelníčku jako 
pro děti. 
Jaké jídlo máte nejraději vy samy?
M. B.: Od mé maminky, hlavně když 
nemusím vařit já (smích).
Z. P.: Co mně uvaří někdo jiný, ale bohu-
žel nikoho takového nemám (smích).
Máte hodně dětí, které si chodí pro 
přídavek?
M. B.: Jak na které jídlo. Fronty se stojí 
na svíčkovou, špagety, rajskou omáčku, 
buchtičky se šodó. Naopak na zeleninová 
jídla a hrachovou kaši nepřijde ani noha.
Z. P.: Dokonce i na krupicovou kaši 

ROZHOVOR 
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Prodejní výstava 
Robert Carrithers (USA)

City Primeval
Americký fotograf, režisér, producent, kurátor i malíř, rozkročený mezi New Yorkem, Prahou a Berlínem, Robert Carrithers, za-
chycuje život uměleckých komunit a neobyčejné lidské příběhy. Fotografoval slavné osobnosti jako Jean-Michel Basquiat, Keith 
Haring nebo Lana del Rey. Výstava zachycuje i životy umělců Ann Magnuson, Johna Sexe, Wendy Wild či Klause Nomi. 
Carrithers, narozený roku 1954, procestoval svět, žil mimo jiné v Los Angeles, Londýně, Paříži. Jak sám říká: „Vždy se snažím 
vyhledat světy jedinečných a kreativních jedinců žijících často na okraji společnosti, pracovat s nimi a zachytit je na svých fot-
kách.“ Jeho fotografie, umělecké projekty i literární činnost odkrývají osobnost a kreativitu umělců, které nazývá živými anděly 
obětující se ve jménu tvořivosti. 
Jeho tvorba byla letos na jaře součástí expozice Club 57: Film, Performance and Art in the East Village 1978–1983, v Muzeu 
moderního umění v New Yorku, obohacovala retrospektivy Jeana-Michela Basquiata ve Frankfurtu či Londýně, Carrithersovo 
jméno zdobí také pulty knihkupectví. Loni vydal antologii City Primeval: New York Berlin Prague, letos přibyla kniha Down-
town Luminaries o legendárním uměleckém spolku Club 57.
Exkluzivní prodejní výstava probíhá v prostoru Turnovské chaty, Kořenově, do konce roku 2018, vernisáž proběhla na začátku 
srpna v rámci Mikrofestivalu umění hor a údolí. Více informací naleznete na www.robertcarrithers.com či  
https://www.facebook.com/turnovskachata/ 
YouTube: https://youtu.be/1Y-OuBcSDO4
Fotografie ke stažení naleznete zde: goo.gl/SXWGAi
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ROZHOVOR

POZVÁNKA

chodí děti rády, naopak někteří z dospě-
lých strávníků se odhlašují, když vidí 
kaši na jídelním lístku.
Sledujete trendy ve vaření? Zkoušíte 
v tomto směru experimentovat? Co 
třeba něco ze zahraniční kuchyně?
M. B.: Občas něco vyzkoušíme. Do po-
lévek děláme zavářky v podobě bulguru, 
pohanky, kuskusu nebo jáhel. 
Z. P.: Zabrušujeme do zdravé výživy, ale 
máme v této oblasti omezené finanč-
ní možnosti. Ze zahraniční kuchyně 
zkoušíme vařit minimálně. Jednoznačně 
u dětí vítězí česká klasika.
Existuje spoustu pořadů o vaření,  

hledáte třeba inspiraci i tam? Nebo 
máte z tohoto oboru nějaký vzor?
M. B.: Na pořady o vaření zásadně 
nekoukám.
Z. P.: Tyto druhy pořadů přímo nesná-
ším. Vadí mi, že u nás v kuchyni striktně 
dodržujeme hygienické předpisy, ale 
v těchto pořadech to vůbec neřeší. 
Co děláte nejraději ve svém volném 
čase? A jaká byla vaše letošní dovole-
ná?
M. B.: Ráda houbařím, tedy pokud 
rostou houby. A pak ráda posedávám 
na balkóně s kafíčkem a luštím křížovky 
a hraju hry. 

Z. P.: Nejraději mám čtení knížek a gau-
čing (smích). A na dovolené jsem už 
nebyla 15 let.
Kdybyste se měly znovu rozhodnout 
o vašem povolání, byla by to znovu 
kuchařina?
M. B.: Ne, byla bych manželkou herce 
Brada Pitta nebo zpěvačkou (smích).
Z. P.: Mám dvě možnosti. Buď bych byla 
knihovnicí, nebo bych se snažila uchytit 
ve vysoké politice, a to z čistě finančních 
důvodů.

L e n k a  S k r b k o v á
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V sobotu 28. 7. se konal 36. ročník harrachovského nohejbalo-
vého turnaje trojic.
Letos se ho zúčastnilo 10 týmů. Jedna trojice byla složena 
i z účastníků mezinárodního workcampu. O příčky nejvyšší 
bojovaly tradiční nohejbalové týmy. 
Vítězem turnaje se stala trojice Rodelbahn extraligového no-
hejbalisty Milana Kučery, který k třetímu vítězství v řadě dovedl 
Roberta Chlupa a letos poprvé i svoji partnerku Irenu Očenáš-
kovou. Stejně jako v loňském roce skončil na druhém místě 
nymburský tým Kozí vejce (Vrtiška, Očenášek, Eva Očenáško-
vá a harrachovský Žemba). Třetí místo obsadil tým Napuštěný 
zdymadla (Jeník, Rieger, Košek). Čtvrté místo vybojovaly 
Legendy (Máslo, Moravec, Pánek).
Turnaj se uskutečnil za pomoci města Harrachova.
Poděkovat chceme i ostatním partnerům, díky kterým mohly 
být týmy obdarovány hodnotnými cenami.
Jsou to:
Sklárna a pivovar Novosad a syn, Hotel Centrum, Made, Restau-
race Za pecí, pension U Paseků – Olina a Jiří Tajčovi, Lissport, 
David sport, caffé restaurant Chaloupka, restaurace U studny, 
restaurace Terassa, restaurace Z, pizzerie La Torreta, pension 
Jitka, pension Krakonoš, pension Luscinia, pension 7, hotýlek 

U hraběte Harracha, pekařství Vokřínek, bobovka Harrachov, 
bowling Harrachov, B+B, Robin Oil, půjčovna elektrokoloběžek 
Harrachov, Chata Akuma, Cyklo and ski Pelc, Classic p. Poledno, 
p. Pohl, p. Fremr, p. Horáček, p. Adámek, hasiči Harrachov, OPS 
Klasický areál Harrachov.
Panu M. Bartošovi děkujeme za pomoc při zajištění technické 
podpory a účastníkům workcampu za nalajnování hřišť.

J i ř í  H a l a m a

ZE SPORTU

Nohejbalový turnaj trojic
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NA POKRAČOVÁNÍ

Harrachovské 
názvosloví – část 
třetí
Jde o pokus zdokumentovat vznik ně-
kterých místních názvů, popř. zachovat 
již takřka zaniklé. Očekáváme iniciativu 
dalších spoluobčanů včetně připomínek.
Lesní cesta 
Cesta od areálu bývalých dolů podél 
Mumlavy k vodopádům. Postavena byla 
v roce 1880.
Letohrad 
V roce 1836 zakoupil hrabě Harrach 
poblíž lesů, již tehdy v jeho vlastnictví, 
pozemek, na kterém zřídil své lovecké 
letní sídlo. Po požáru přestavěn pro účely 
lesnického učiliště, nyní přestavován na 
byty pro seniory.
Masarykův dětský domov 
Nyní dům s pečovatelskou službou, 
postaven v roce 1925 jako ozdravovna pro 
děti legionářů, které měly posílit českou 
menšinovou školu.
Milnice 
Jediný krkonošský tok, který pramení 
v Polsku a název je v současnosti nejčas-
těji využíván. V minulosti lze dohledat 
i německý název Milmitz a podobný český 
Milmice.

Mlynářova vila 
Budova z roku 1928, kterou postavil movitý 
novomanžel jako dar pro herečku Annu 
Suchánkovou-Mlynářovou.
Mýtiny 
Osada vyměněná 22. února 1959 za 
Kacířské kameny (za Mrtvým vrchem) 
s Polskem.
Muldenka 
Lovecká chatka postavená pod Kyselými 
kouty poblíž Kamenice, zcela zanikla v pa-
desátých letech.
Nádražní ulice 
Eisenbahnstrasse – místní komunikace 
procházející od Vily Harrach přes sídliště, 
která v minulosti kopírovala dolní část lesní 
železnice sloužící k přibližování dřevní 
hmoty.
Naplaveniny 
Bytové domy poblíž tzv. nádražní ulice 
na Novém Světě, měly přispět k zvýšení 
standardu místních obyvatel, ale převahu 
získali často přespolní, tj. naplaveniny.
Pila Janov 
Osada Janov vznikla u pily a byla založená 
hrabětem Janem z Harrachu v roce 1879.
Radio 
Objekt z roku 1930, původně hotel Zi-
nnecker, po roce 1945 rekreační zařízení 
českého rozhlasu.
Rennerův mlýn 
Ryžoviště původně čp. 24 – nyní čp. 280, 
majitel vynalezl stroj na výrobu šindelů.
 

Rossegerovka  
Budova postavená v roce 1910 jako ně-
mecká škola a byla nazvána po rakouském 
básníkovi a spisovateli Rossegerovi. Po 
období, kdy sloužila jako mateřská školka, 
byla prodána do soukromých rukou.
Rybárna 
Původně provozní dřevěný objekt, který 
sloužil jako zázemí chovných rybníčků mezi 
toky Mumlavy a Milnice, kde bydlel i poryb-
ný. Vyhořela v roce 1933 jeho přičiněním.
Sachrův kopec 
V čp. 43 (nyní Diana) bydlel hajný Sacher, 
který v roce 1710 v době sporů Harrachů 
se Schafgotschi byl zajat a uvězněn na 
Chojniku, kam mu byl propašován pilník 
a provaz. Provaz však byl krátký a při útěku 
si zlomil nohu, rakouská vláda mu hájenku 
i část kopce věnovala a nemusel platit 
daně.
Sachrův mlýn 
Objekt z konce 18. století v majetku počet-
ného rodu Sachrů, sloužil nejen jako mlýn, 
ale i jako hospoda. Po roce 1945 sloužil 
krátce i jako sídlo lesního závodu.
Seifenbašská tkalcovna 
Mechanická tkalcovna postavená v roce 
1865 na pravděpodobném místě první 
místní sklárny. Zrušena byla v roce 1947. 
Objekt získala tělovýchova a zrekonstruo-
vala ho jako ubytovací zařízení, nyní Sport 
hotel.

K a r e l  D o l e j š í 
k a r e l . d o l e j s i @ e m a i l . c z



DNE 25. 7. 2018 V 13:26 HODIN 
byl jednotce krajským operačním a informačním střediskem 
(dále pouze KOPISem) vyhlášen poplach: CAS 24, dopravní 
nehoda se zraněním, silnice z Tanvaldu na Příchovice, auto-
bus a mix, zranění. Jednotka vyjela v počtu 1+5. Při příjezdu 
se na místě události nacházela jednotka JSDHO Desná  
v J. h., vozidla záchranné zdravotnické služby (dále pouze 
ZZS), vrtulník liberecké záchranné služby (dále pouze LZS) 
a hlídka OO PČR Harrachov. Jednalo se o dopravní nehodu 
autobusu a nákladního automobilu – autodomíchávače beto-
nu. Silnice byla zcela uzavřena. V nákladním automobilu se 
nacházel zraněný zaklíněný řidič. Zraněné osoby z autobusu 
měla v péči ZZS. Z havarovaného nákladního vozidla vytekly 
na silnici olej a provozní náplně. Na místo události přijely 
další jednotky a vozidla ZZS a PČR. Členové jednotky odpojili 
akumulátor vozidla, posypali silnici sorbentem a asistovali při 
vyproštění zraněné osoby z vozidla a při transportu zraněné 
osoby do vrtulníku LZS. Poté se jednotka na pokyn velitele 
zásahu vrátila na základnu. Únikem látek z havarovaného 
automobilu nedošlo ke znečištění okolí.

DNE 16. 08. 2018 V 13:22 HODIN 

byl KOPISem jednotce vyhlášen poplach: technická pomoc, 
odstranění stromu, Harrachov, strom přes komunikaci. 
Jednotka vyjela na místo nahlášené události s CASem 24 
v počtu 1+3. Při příjezdu cca 350 m za původní místo nahlá-
šené události se na komunikaci (lesní asfaltová cesta od Zátiší 
směr Ručičky) nacházel 1 ks zlomeného buku, který ležel přes 
komunikaci. Komunikace byla zcela neprůjezdná. Na místo 
přijeli 2 pracovníci Správy KRNAP územního pracoviště  
Harrachov. Strom byl po zdokumentování stavu s jejich 

pomocí rozřezán a odstraněn mimo komunikaci. Komunika-
ce byla uklizena a zprůjezdněna v celé šíři. Pak se jednotka 
vrátila na základnu.

DNE 16. 8. 2018 VE 20:28 HODIN 

byl jednotce KOPISem vyhlášen poplach: CAS 24, dopravní 
nehoda se zraněním, Harrachov, u staré pily, motorkář na 
silnici, při vědomí, silně krvácí z DK. Jednotka vyjela v počtu 
1+7. Při příjezdu se na místě události nacházelo vozidlo ZZS 
a hlídka OO PČR Harrachov. Jednalo se o dopravní nehodu 
motorkáře. Silnice byla průjezdná v jednom jízdním pruhu. 
Zraněný motorkář se nacházel mimo komunikaci. Zraněná 
osoba byla v péči ZZS. Na místo události přijel lékař ZZS 
a jednotka HZS PS Tanvald. Členové jednotky asistovali při 
ošetřování zraněné osoby a při transportu zraněné osoby do 
vozidla ZZS. Dále řídili dopravu. Po odjezdu vozidel ZZS se 
jednotka na pokyn velitele zásahu vrátila na základnu.

DNE 22. 8. 2018 V 16:58 HODIN 

byl KOPISem jednotce vyhlášen poplach: záchrana osob, 
zvířat, Harrachov čp. 603. Jednotka vyjela na místo události 
v počtu 1+4. Při jízdě na místo události bylo upřesněno, že se 
jedná o malé dítě, které má uvězněný prst v dětském odráže-
dle a že se nacházejí s maminkou na křižovatce u bývalého 
lesnického učiliště. Po příjezdu na místo události jednotka 
vyhodnotila situaci, prst uvězněný v gumovém návleku řidítek 
namazala tekutým mýdlem, ořízla gumový návlek a prst 
vyprostila. Poté se jednotka vrátila na základnu. 

A u t o r  z p r á v  M i c h a l  B a r t o š

NAŠI HASIČI V AKCI

Opuscard bude možno zakoupit i v Turistickém 
informačním centru Harrachov
Při červencovém jednání starostky města Evy Zbrojové s Pav-
lem Tužem ze společnosti KORID LK, spol. s r. o. Liberec se 
mimo jiného řešila i možnost zjednodušení, a hlavně zlevnění 
cestování občanů po Harrachově. Výsledkem tohoto jednání je 
skutečnost, že v nejbližší době budou v Turistickém informač-
ním centru Harrachov k zakoupení anonymní karty Opuscard. 
Prodejní cena je 50 Kč. Tato karta slouží (po nabití u řidiče) 
jako přenosná elektronická peněženka pro cestování nejen 
v Harrachově (i Harrachbusu – cena 8 Kč), ale po celém Libe-
reckém kraji v systému IDOL. 
Karta Opuscard zajistí rychlé a pohodlné odbavení, a to ve 
všech prostředcích veřejné dopravy – v příměstských auto-
busech, ve vlacích ČD a v MHD na území Libereckého kraje. 
S elektronickým jízdním dokladem nahraným na Opuscard 
lze cestovat bez dalšího nakupování papírových jízdenek, tedy 
pohodlněji, a především pak levněji. Dalším nemalým bonusem 
je Benefit program, který nabízí vlastníkům Opuscard širokou 
škálu slev v mnoha obchodních sítích či na vstupy do sportov-
ních nebo kulturních zařízení. Více informací na: http://www.
iidol.cz
Vzhledem k tomu, že od 1. 9. 2018 dochází ke změně Tarifu 
IDOL i k nařízení MD týkající se slev pro studenty a seniory 
65+, je jízdenka zakoupená přes Opuscard znatelně levnější 

než při platbě v hotovosti. Proto neváhejte a pořiďte si svoji 
Opuscard co nejdříve. Šetříte tak své finance, které můžete vyu-
žít na cokoli jiného, než je právě cestování veřejnou dopravou!

M a r k é t a  N o v o t n á
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INZERCE

NEJSTARŠÍ TOVÁRNA NA DŘEVĚNÉ 
HRAČKY V ČESKÉ REPUBLICE 
SLAVÍ 110 LET EXISTENCE
Když zakladatel  rmy Johann Schowanek z Pasek nad 
Jizerou začínal v roce 1906 stavět továrnu, netušil, že jeho 
výroba přežije ze všech jeho konkurentů nejdéle. Od roku 
1908  rma přežila všechna těžká období a pod značkami 
Schowanek, TOFA a DETOA funguje dodnes.
Na počátku se zde vyráběly textilní cívky, soustružené 
zboží, dřevěné perličky (korálky), následovaly hračky a také 
pianinové a klavírové mechaniky pro hradecký PETROF. 
V dobách II. světové války se sortiment zcela změnil a brá-
ny továrny opouštěly letecké kulomety, přídavné nádrže pro 
letadla, modely lodí, letadel, tanků a ponorek.
Firma přežila ve své 110leté historii rozpad Rakouska-Uher-
ska, I. a II. světovou válku, znárodnění v roce 1945 i priva-
tizaci v roce 1993. DETOA stojí stále v Jiřetíně, uprostřed 
Jizerských hor. 
Nejtěžší bylo pro továrnu privatizační období 1991-1993. 
V té době v Československu zanikly stovky tradičních 
továren s úctyhodnou historií. TOFA Albrechtice měla v době 
privatizace více než 500 lidí a nebyla v dobré kondici. Navíc 
se zcela rozpadly trhy a tradiční obchodní vazby. Prostě vše 
bylo jinak a nic neplatilo. 
Vzpomeňme na osudy firem z okolí – SEBA Tanvald, 
KOLORA Semily, TOFA Semily, LIAZ Jablonec nebo 
TECHNOLEN Lomnice n. Popelkou.
Současný ředitel Jaroslav Zeman ve  rmě pracuje od roku 
1984. Od privatizace v roce 1993 ji vede. Dlouhá léta 
DETOA splácela úvěry. Nyní konečně modernizuje a opra-
vuje výrobní areál. Sortiment zůstává obdobný, převládá 
výroba hraček, her, dřevěných korálí a vše doplňuje výroba 
pianinových a klavírových mechanik. Výroba se nedá 
zautomatizovat, převládá tradiční ruční práce. Je to klasické 
řemeslo, které pochází od našich předků z Podkrkonoší 
a Jizerských hor.
Továrnu lze navštívit a na vlastní oči se podívat, jakým 
procesem musí projít každý výrobek, který poté putuje 
do různých částí světa.
DETOA Albrechtice s.r.o., Jiřetín pod Bukovou 6,
468 43 Albrechtice v Jizerských horách
Tel.: +420 721 843 020, e-mail: exkurze@detoa.cz 
Facebook
www.detoa.cz          www.muzeumvyrobyhracek.cz

MMM

UUZZEUM - EXKKUURRSSIIOONN -- MMUSEEUUMM

sssisince 1908

M

UZEUM - EXKURSION - MUSEUM

since 1908

1908 - 2018

110 let
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Doporučení houbařům
Nastane období, kdy do českých lesů vyjede mnoho houbařů 
a vozidla zanechají zaparkovaná na opuštěných a odlehlých 
místech. Vozidla budou bez dohledu i několik hodin a mo-
hou se tak stát předmětem zájmu pachatelů. Uvnitř stále 
majitelé zanechávají různé věci – doklady, mobilní 
telefony, fotoaparáty a tašky. 
Bohužel i zdánlivě „bezcenná“ věc může 
pachatele nalákat. 
Vy sami ovlivňujete to, zda se vaše 
vozidlo stane cílem zlodějů. Zajisté 
nechcete nemilé překvapení v po-
době rozbitého okénka či zámku. 
Pokud se chcete vyvarovat nepří-
jemnostem, zklamání a zbytečným 
ztrátám, věnujte pozornost následu-
jícím radám:

Než opustíte zaparkovaný automobil:
- proveďte kontrolu zajištění vozidla – uza-
vření oken, dveří i zavazadlového prostoru
- neukládejte ve vozidle hodnotné předměty, především 
na viditelných místech
- ani zavazadlový prostor vozidla není vhodný pro úschovu 
cenných věcí
- uvnitř nezanechávejte rezervní klíče, doklady
- nezapomeňte na bezpečnostní systémy. 

Parkování 
Policisté v rámci své činnosti kontrolují i zaparkovaná vozi-
dla v lesních porostech a řeší i případy, kdy majitelé vozidla 
zaparkují před vjezdem na lesní cestu a v místech, kde je 
parkování zakázáno. Řidiči, kteří parkují vozidla na těchto 
místech,  tak porušují zákon č. 361/2000 Sb., o provozu na 
pozemních komunikacích. 

Řidiči se tak dopouštějí přestupkového jednání a v bloko-
vém řízení jim může být uložena pokuta do 2 000 Kč.

Zkontrolovat a pokutovat vás je oprávněn také pracovník 
lesní stráže. Ten se musí prokázat odznakem a může vám 
za porušení zákona uložit pokutu nebo vás předvést na slu-
žebnu policie. Dále vám zanechá za stěrači lístek s časem, 
místem a oznámením o přestupku a s informací o dalším 
postupu. Pokud řidič nezareaguje, předává záležitost policii. 
Zákaz jízdy a stání motorovými vozidly na lesních cestách 
vyplývající z lesního zákona jsou orgány státní správy lesů 
povinny v případě jeho porušení sankcionovat, a to v sou-
ladu s ustanovením § 53 zákona č. 289/1995 Sb., o lesích 
a o změně a doplnění některých zákonů (Lesní zákon). 

Při porušení zákazu vjezdu do lesa podle lesního zákona 
hrozí ve správním řízení pokuta až do 5 000 Kč.
K zákazu vjezdu do lesa není potřeba umístit dopravní 
značky, ty zákaz zdůrazňují. Platnost dopravních značek 

Zákaz stání a Zákaz zastavení může být klidně i v úseku 
několika kilometrů.

Kde máte tedy zaparkovat?
Na místech k tomu určených. Dle zákona 

smíte zaparkovat u krajnice, na hranici 
lesa, ale jen tak, aby zůstal volný prů-
jezdný pruh o šířce alespoň tři metry. 

Pátrání po osobách 
V uplynulých letech policisté pátrali po 

několika osobách ztracených při hledání 
hub v lesních porostech. Realizovali pátrací 

akce, do kterých byli zapojeni policejní pso-
vodi i vrtulník. Houbařům doporučujeme, aby 

navštěvovali místa, která znají.

Doporučení Policie ČR – než se vydáte na procházku do 
lesa či sběr hub:
- noste při sobě mobilní telefon s dostatečně nabitou baterií 
(především rada pro starší občany pro případ, že dojde k je-
jich zranění nebo nevolnosti a mohou si přivolat pomoc)
- kompas i podrobnou mapu, když neznáte dokonale okolí – 
můžete ztratit orientaci v terénu
- oblečení – pokud dojde ke změně počasí v průběhu pohybu 
v lesních porostech
- nemocní, kteří užívají pravidelně léky, tyto s sebou vzít.

Při záchraně života jde o minuty. Pro rychlý příjezd záchran-
né služby nebo přílet vrtulníku je důležitá přesná znalost 
místa zásahu. K tomu slouží aplikace „Záchranka“, kterou 
lze velmi jednoduše nainstalovat do mobilního telefonu.
Aplikace je přímo napojena na systémy záchranných služeb 
v ČR. Po stisknutí nouzového tlačítka vytáčí číslo 155 a zá-
roveň odesílá záchranářům nouzovou zprávu s vaší polohou 
a dalšími informacemi. Až telefonické spojení s linkou 155 
zajistí 100% výjezd posádky ZZS. Pokud se nacházíte na 
horách, aplikace Záchranka to podle GPS signálu sama 
rozezná a odešle nouzovou zprávu i Horské službě v dané 
oblasti. Bližší informace naleznete na internetu 
www.zachrankaapp.cz

p o r .  M g r .  L e n k a  D v o ř á k o v á
k o o r d i n á t o r  p r e v e n c e  k r i m i n a l i t y

K Ř P  L i b e r e c k é h o  k r a j e

POLICIE ČR RADÍ OBČANŮM

POZVÁNKA
Lekce tanečních pro starší 
a pokročilé v Harrachově
Kdy? Říjen, listopad, prosinec (cca 10 lekcí)
Kde? Pension Varšavjanka v Harrachově
Přihlášky, které jsou možné do poloviny měsíce září 2018, 
a případné dotazy směrujte na tel. č. 774 826 855. 
Budeme se těšit na vaši účast!
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NOVINKY Z MĚSTSKÉ KNIHOVNY

Milí čtenáři a přátelé harrachovské knihovny, letošní září je v knihovně, stejně jako každé jiné, zaměřené hlavně na děti a stu-
denty, pro které je připraveno spoustu nových knih. Přijďte si vybrat!

Psychologický thriller 
Frances M. – Přítelkyně
Thriller
Coben H. – Nenech to být
Detektivní román
Patterson J. – Pastýř
Napínavý román
McAllister G. – Všechno, jen ne pravda
Česká detektivka
Cílek R. – Pokus o uchopení vánku
Český román
Dostálová – Johana

Historická romance
Howell H. – Hříšný lord Julian
Historický román
Carey E. – Dům na jezeře
Humorný román
Taylor P. – Doktore, vy jste se zami-
loval
Hororové povídky
Liljah A. – Osvícení v temnotě
Humoristická próza
Lubas M. – Pepouchova řecká dovo-
lená

Naučná publikace
Šmucler R. – Nevěřte ani mně
Cestopis
Hable W. – Moje rande se světem
Fantasy romány pro mládež
Townsend J. – Nikdyuš
Colfer Ch. – Za hranice království
Román pro mládež
Reck J. – Já a holka odvedle
Český příběh pro děti
Gecková I. – Štěpán Kobliha není 
žádná bábovka

PRO MLÁDEŽ

Gillian McAllister – Všechno, jen ne pravda
Rachel se s Jackem znají jen pár měsíců a už spolu čekají dítě. Je to láska na první pohled 
– dokonalá, bez poskvrny. Jednou v noci se ovšem Rachel probudí a všimne si zářícího 
displeje iPadu. Jackovi přišel e-mail a Rachel neodolá a podívá se. Na druhý den Jack 
e-mail zapře, a pak už se nedá nic vzít zpátky… Rachel si začíná uvědomovat, že budoucí-
ho otce svého dítěte vlastně vůbec nezná a že před ní Jack něco tají.

Jessica Townsend – Nikdyuš
Morrigan Crowová je prokletá. Narodila 
se v ten nejnešťastnější den a všichni ji 
obviňují, že má na svědomí každou místní 
pohromu. A co je horší, kvůli kletbě je 
odsouzena zemřít v den svých jedenáctých 
narozenin. Pak ale potká Jupitera Northa, 
podivného muže, který ji dostane do 
tajemného světa Nikdyuš. Aby tu Morri-
gan mohla zůstat v bezpečí před hrozivou 
kletbou, musí najít způsob, jak úspěšně 
absolvovat zkoušky. Objeví nakonec svůj 
mimořádný talent?

NOVÉ KNIHY

PRO DOSPĚLÉ ČTENÁŘE                                                                                      

Na měsíc září 
pro děti, školáky 
připravuji soutěž 
na téma Pohádky. 
Budu se těšit na 
účast. 

Krásné babí léto 
přeje z knihovny 
Kateřina  
Cilichová

SOUTĚŽ 
PRO DĚTI

UPOZORNĚNÍ

Dovolená 17.–28. 9. 2018
Na říjen se připravuje burza knih. Pokud máte doma nevyužité či ne-
potřebné knihy a chcete je darovat, budeme rádi. Mockrát děkujeme.

Ella Carey – Dům na jezeře
Mladá Američanka Anna žije klid-
ným a spořádaným životem v San 
Francisku a o kořenech své rodiny 
nic netuší. Jednoho dne se však 
dozví šokující informaci: pochází  
z aristokratické rodiny, která za dru-
hé světové války přišla o vše, a její 
dědeček musel na útěku zanechat 
v rodinném sídle jakýsi nesmírně cenný artefakt. Nyní si přeje jediné – aby 
milovaná vnučka ztracený poklad našla a přivezla mu ho. Jaká věc může být 
pro starého pána tak důležitá a proč právě nyní?

Jessica Townsend



Pár otázek pro… 
Janu Draslarovou a Radka Čermáka

ZAJÍMÁ NÁS

Jani, Radku, vy sami jste byli pravidel-
nými účastníky drsného závodu Red 
Bull 400 u nás v Harrachově. V letošním 
roce se závod po čtyřech letech přesunul 
z Harrachova na Slovensko, konkrétně 
na Štrbské Pleso na skokanský můstek 
K120. Co vás vedlo k tomu jet si od-
běhnout tento závod až na Slovensko? 
Vypadá to, že je tento závod pro vás 
návykovým zážitkem…
Jana: Jojo, návykový zážitek to je určitě 
(úsměv). Chtěla jsem si tento extrémní 
závod zkusit také na jiném můstku. Každý 
můstek je jiný. Slovensko je kousek a našla 
jsem i řidičku Renču Blomerovou (tímto 
jí děkuji), která obě cesty odřídila a já tak 
mohla odpočívat.
Radek: No co nám zbývalo, u baráku je to 
lepší, ale tak jsme aspoň po závodě okoukli 
na pár dní Tatry. Já tam byl poprvé, takže 
jsem se zbavil jedné ostudy. Ten závod 
mám rád, bedna nám vždy o kousek utíka-
la, tak jsme věřili, že tady už to vyjde.
Když porovnáte podmínky závodu 
v Harrachově a na Štrbském Plese, lišily 
se od sebe nějakým způsobem? Nebo byl 
některý z můstků adrenalinem nabitěj-
ší? A jaké bylo zázemí závodu?
Jana: Na úvod musím říct, že se závod 
na Slovensku konal poprvé, takže věřím, 
že se na příští rok organizátoři polepší. 
Dobrovolníci a atmosféra super. Ale když 
to srovnám s minulým rokem v Harracho-
vě, tak jsem byla letos trošku zklamaná. 
Startovné bylo o něco vyšší než vloni a ve startovacím balíčku bylo 
„jen“ tričko. V Harrachově jsme dostávali účastnické medaile, 
tady nic. Ano, medaile by měla dostávat první tři místa, ale když si 
jde takový závod zkusit hobbík, tak je za účastnickou medaili rád. 
Počasí bohužel ten den nevyšlo – pršelo a docela se ochladilo. Ne-
bylo tam nikde teplé pití ani jídlo. Jen ovoce, krekry a croissanty. 
Přece jen je tam člověk celý den. Nebylo se kam pořádně schovat, 
když pršelo. Kapacita pár slunečníků a pidi stanu s ovocem se 
naplnila dost rychle. V Harrachově byly velké stany, kde se dalo 
před nepřízní počasí schovat, a zázemí. Překvapilo mě, že všichni 
účastníci závodu neběželi těch „nejtěžších“ 400 m. Muži měli dva 
rozběhy, kdy se postupně dostávali do semifinále a finále. Ti, co 
se do semifinále nedostali, tak pro ně závod skončil a běželi „jen“ 
270 m. V Harrachově 400 m běželi všichni. Můstek na Slovensku 
je jiný než v Harrachově. Prvních 100 m je mírně z kopce. Dopad 
mi přišel o něco prudší a nájezdový můstek není travnatý jako 
v Harrachově, ten vypadal také prudší. Mají na něm umělou hmo-
tu, na kterou organizátoři dali dřevěná prkna, po kterých jsme 
šplhali do cíle.
Radek: No, na jednu stranu první ročník pro Slovensko, na 
druhou stranu je formát závodu, potřeby závodníků atd. předem 
známé a v tom standardu by se mělo pokračovat. Letošní rok je 
u velkých firem ve znamení utahování opasků, tak to bylo dost 

vidět i tady. Jinak trať úplně jiná. Menší můstek 
znamená prudší dopad, vysoká odrazová hrana 
na můstku a do cíle na věži se vlastně šplhalo. 
No, ale umět se má všechno. No a PARTY? 
Nic. Harrachov je ve všech směrech lepší, 
divácky koukatelnější, po těch ročnících už 
mnohem víc profi a to je pro tu hordu závodní-
ků minimálně super pocit, když je o ně dobře 
postaráno.
Každý z vás běžel v jiné kategorii závodníků. 
Jana běžela v kategorii „ženy“ a Radek 
v kategorii „štafet“. Byla na Slovensku větší 
či menší konkurence než v Harrachově? 
A jaká byla vůbec účast v porovnání  
s Harrachovem?
Jana: Nikdy nevíš, jaká konkurence se objeví. 
Tento závod je už docela známý a každý se na 
něj může připravit. Zatím se vždy přihlásily 
2–3 závodnice, které se věnují běhání do vr-
chu na mezinárodní úrovni. S těmi se rovnat 
nemohu. Já jsem sportovec, který chodí do 
práce (úsměv). Na Slovensku mi přišlo, že 
účast v kategorii žen byla nižší, cca 140 žen. 
Vloni v Harrachově jich bylo myslím cca 230.
Radek: Určitě menší účast, a to i vzhledem 
k místu konání. Štafet jen 10, ale když chcete 
bednu, tak je to jedno, protože ti profíci tam 
budou vždycky, a kdo byl čtvrtej, to nikoho 
nezajímá.
Mohli byste čtenářům zrekapitulovat vaše 
výsledky v závodě Red Bull 400? A jaký 
závod vás více bolel, ten harrachovský, či 
ten slovenský?
Jana: V roce 2016 jsem v kategorii žen obsa-

dila 14. místo. V roce 2017 v kategorii žen 10. místo a také jsem 
ještě běžela ženskou štafetu, v ní jsme obsadily 18. místo a neby-
ly jsme poslední (úsměv). Letos jsem v kategorii žen obsadila  
5. místo. Více mě bolel ten slovenský závod. Poprvé se mi stalo, 
že mě v cíli „křísili“ zdravotníci. 
Radek: Podařilo se a máme stříbro. Je to úlet, když vidíte vedle 
sebe na prvním fleku sprintery DUKLA B. Bystrica a třetí 
SK Slavia Praha (úsměv). Rozhodně jsem protrpěl nejvíc teď 
Slovensko. Vůbec jsem letos neběhal, ještě v den závodu jsem 
marodil. Bylo jasný, že nejhorší článek týmu jsem já, ale tělo má, 
zaplať pánbůh, paměť.
Chystáte se na závod i příští rok? A pokud ano, plánujete 
s sebou zlákat i další Harrachováky? Přece jenom se jich tady 
v Harrachově závodu také pár zúčastnilo.
Jana: Zatím nemůžu říct. Když si vzpomenu na tu bolest, tak 
říkám: „Už nikdy“! (úsměv). Ale nikdy neříkej nikdy a je možné, 
že se tam příští rok vrátím. 
Radek:  Určitě, chceme jezdit i jiné RB 400, co jsou poblíž, ale 
nedaří se nám najít čtvrtého člena do týmu. Jak všichni zjistí, že 
jedeme pro bednu, tak se leknou (úsměv).

J a n y  D r a s l a r o v é  a  R a d k a  Č e r m á k a  s e  p t a l a  

L e n k a  S k r b k o v á
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PŘIŠLO DO REDAKCE

Úprava běžeckých tratí
Dovolujeme si reagovat na článek publikova-
ný dne 28. 6. 2018 na www.slkharrachov.cz., 
který obsahuje zavádějící, zkreslené i neprav-
divé informace, které se týkají financování 
úpravy běžeckých terénů v uplynulé zimní 
sezoně 2017/2018.

Již první věta „Dle posledního vyúčtování 
zimní úpravy běžeckých v Harrachově 
vyplývá, že letošní úprava turistických 
běžeckých tratí byla 100% hrazena pouze 
z prostředků města“ je nepravdivá. Úpravu 
běžeckých terénů v Harrachově dlouhodobě 
financuje Sdružení pro rozvoj cestovního 
ruchu v Harrachově z.s. (dále jen Sdruže-
ní). Město Harrachov je členem Sdružení 
a společně s dalšími 71 členy se účastní 
na všech projektech stejným procentním 
podílem. Z celkového ročního rozpočtu 
Sdružení pro rok 2018 byl podíl na úpravu 
běžeckých terénů v uplynulé zimní sezoně 
ve výši 19,81%. Z příspěvku každého 
člena Sdružení je tedy použito 19,81% na 
úpravu běžeckých terénů. V případě města 
Harrachov tato částka činí 79 834,30 Kč (vč. 
DPH). Zbývající částka 323 165,70 Kč (vč. 
DPH) je použita na další aktivity – propa-
gační materiály, marketingovou činnost 

a vlastní provoz Sdružení.
„V našem městském rozpočtu máme na 
úpravě běžeckých tratí opakovaně vyčísle-
nou částku 403 tis. Kč.“ V rozpočtu města 
pro rok 2018 je na straně výdajů v oblasti 
Kultura a sport položka č. 3429 – Zimní 
turistické tratě, kluziště, sportoviště 83 000 Kč. 
V roce 2017 tato stejná položka byla ve výši 
95 000 Kč. Není tedy pravda, že by byla 
v rozpočtu opakovaně samostatná položka 
úprava běžeckých terénů, a to ve výši 
403 000 Kč.
„Z této částky přímo financujeme splátku 
městské čtyřkolky 53 tis. Kč, která se na 
úpravě podílí, a zbylou částku 350 tis. Kč.“ 
Městskou čtyřkolku město zaplatilo. Sdruže-
ní splácí městu 80% z ceny čtyřkolky, splátka 
po dobu 6 let je ve výši 52 000 Kč za rok. 
Toto rozhodnutí schválila rada sdružení 
dne 15. 12. 2015 s tím, že o tuto částku se 
bude každoročně snižovat aktuální částka 
schválená v rozpočtu Sdružení na úpravu 
běžeckých terénů.
Sdružení schválilo pro rok 2018 částku 
360 000 Kč bez DPH na úpravu běžeckých 
terénů, která se ponižuje o splátku čtyřkol-
ky 52 000 Kč. Na úpravu tedy zůstává 
308 000 Kč bez DPH. Ve veřejné sbírce 
bylo vybráno 47 900 Kč vč. DPH. Součet 
výše stanovené částky na úpravu běžeckých 

terénů a výtěžku veřejné sbírky byl 
407 900 Kč. Po započtení splátky na čtyř-
kolku a uhrazení všech faktur za úpravu bě-
žeckých terénů, včetně výroby reklamních 
materiálů a známek týkajících se sbírky, 
činí náklady 408 631,37 Kč. Hospodaření 
s přebytkem 64 tisíc korun je tedy zcela 
nereálné, naopak Sdružení hospodařilo 
vyrovnaně a nad rámec plánované částky 
hradilo pouze 461,37 Kč. 
Snahou Sdružení je zlepšovat úpravu 
běžeckých terénů v Harrachově. V uplynulé 
sezoně jsme zaznamenali, že lidem, kteří 
běžecké terény využívají, není financování 
lhostejné a rádi se na něm spolupodílí. 
Věříme, že v příští zimní sezoně vybereme 
ve veřejné sbírce vyšší částku a bude možné 
běžecké terény upravovat ve stejné kvalitě 
podstatně častěji, což dosavadní rozpočet 
neumožňoval.
Jelikož se výše zmíněný článek objevil na 
www.slkharrachov.cz, máme za to, že se 
jedná o názor členů této strany. O jeho uve-
řejnění a obsahu nebyli informování všichni 
zastupitelé města Harrachov.

K o n t r o l n í  r e v i z n í  k o m i s e 
S d r u ž e n í  p r o  r o z v o j  c e s t o v n í h o 

r u c h u  v  H a r r a c h o v ě ,  z . s .

POZVÁNKA

Milí rodiče nových harrachovských občánků,
rádi bychom vás a vaše děťátko pozvali ke slavnostnímu obřadu 
Vítání občánků, který se bude konat v měsíci září v obřadní síni 
MěÚ Harrachov. Oficiální pozvánky, kde Vám bude upřesněn 
termín, obdržíte prostřednictvím pošty. 

ZŠ Harrachov hledá od 1. 9. 2018 
asistenta pedagoga pro integrované žáky 
na 0,5 úvazku s možností dostudování 
příslušného vzdělání při zaměstnání. 
Bližší informace u ředitelky školy.



SVATÝ VÁCLAV PRAVÍ: „PUSŤTE KRÁVY DO OTAVY!“

Stranu připravila Líba Novotná
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FOLKLOR – ZVYKY A PRANOSTIKY 

ZÁŘÍ

Do našich dějin se výrazně zapsal kníže Václav. Narodil 
se asi v roce 907, zavražděn byl 28. září 935 (starší litera-
tura uvádí rok 929).Václav byl brzy po své smrti prohlášen 
za svatého a postupně se jeho kult rozšířil tak, že se jako 
„patron země české“ stal národním světcem a symbolem 
národní moci. Jeho život a mučednická smrt byly zpracovány 

v četných legendách. Od poloviny jedenáctého století měla 
svatováclavská úcta klíčové postavení v ideologii české stát-
nosti. Svatý Václav byl chápán jako nebeský vládce a ochrán-
ce českého státu, zatímco čeští panovníci jen jako dočasní 
nástupci. Od doby Karla IV. se symbolem českého státu stala 
svatováclavská koruna. Píseň „Svatý Václave, vévodo české 

země“ byla ve středověku českou hymnou. Svatý Václav je 
zobrazován jako kníže ve zbroji s mečem a štítem, na němž je 
černá orlice ve stříbrném poli, nebo s praporcem s týmž zna-
kem. Od sedmnáctého století se objevuje jako jezdec na koni.
Ludvík Souček ve své knize „Opravník obecně oblíbených 
omylů“ připomíná, že se o životě českého knížete Václava 
dochovaly pouze zmínky v německých kronikách a jen ně-
kolik legend, takže se okolo této historické postavy nakupilo 
mnoho omylů. Moderní historiografie však některé z nich 
přesvědčivě vyvrátila: Václav nebyl povaha holubičí a růže-
nečkářská, jak se ho snaží líčit církevní legendy. Dokázal 
proflámovat celou noc „se zvířaty“ (rozuměj pohany), aby 
se pak druhý den hluboce kál. Ani jeho rodinný život nebyl 
bez zajímavostí – byl totiž ženat, a když se mu zdálo, že už 
užil manželských slastí až dost, prohlásil své manželství za 
zrušené a milovanou choť civilním sňatkem přidělil jakémusi 
dvořenínovi.

V lidovém povědomí byl ale sv. Václav velmi uctíván a stal 
se i patronem období tzv. babího léta. Bylo označováno jako 
„léto sv. Václava“. Obliba světce se odráží i v lidových rče-
ních. Našla jsem jen samá pozitivní zjištění:
•  Svatý Václav v slunci září, sklizeň řípy se vydaří.
•  Na svatého Václava každá pláňka dozrává.
•  Svatý Václav víno chrání, po něm bude vinobraní.
•  Na Václava českého bývá vína nového.
•  Svatý Václav Čechům přeje, neprší-li na něj.

A co říkají meteorologické předpovědi?
•  Na svatého Václava pěkný den, přijde pohodlný podzimek.
•  Svatováclavské časy přinesou pěkné počasí.
•  Je-li na svatého Václava bouřka, bývá dlouho teplo.
•  Je-li bouřka na Václava dlouho teplo zvěstovává.
•  Přijde Václav – kamna připrav!
•  Kolik mrazů do svatého Jiří, tolik do svatého Václava.
•  Kolik mrazů před svatým Václavem, tolik na budoucí rok 
po Filipu a Jakubu býti má.
•  Jaké mrazy před svatým Václavem, takové před svatoduš-
ními svátky.

 Babí léto se chýlí ke konci (to astronomické končí 23. 9.) 
a „na strakaté kobyle přijíždí podzim“.
•  Svatý Václav tady – sklízí hady.
•  Svatý Václav zavírá zem.
Důkazem o globálním oteplování planety je humorná pra-
nostika „Na svatého Václava jedna zima přestává a druhá už 
nastává“, jejímž autorem je Karel Čapek a která se vzhledem 
k letošnímu tropickému létu rozhodně nevyplnila.

Teplé září – dobře se ovoci i vínu daří.
V září mnoho požárů bývá, proto se obloha rdívá.
Ozve-li se v září hrom, bude v zimě zavát každý strom.
Podzim bohatý na mlhu věští v zimě mnoho sněhu.

J. MÁNES - SVATÝ VÁCLAV NA PRAPORCI

SVATÝ VÁCLAV PRAVÍ: „PUSŤTE KRÁVY DO OTAVY!“



 

 
 
 
 
 
 
  
 
 
 
 
 
 
 

 
 
  

V sobotu
15. září

2018
Dejme republice dárek k jejímu 
100. výročí tím,
že ji společně uklidíme!

Sraz bude v 8 hod. na hřišti 
pumptracku, případně po 
předchozí domluvě lze uklízet 
individuálně.
Ukončení akce ve 12 hod. Poté
zajištěno občerstvení zdarma.

Vezměte s sebou dobrou náladu,
pracovní rukavice a pevnou obuv.

Kontakt a bližší informace podá: Jaroslav Čech - 724 015 209.



CO SE UDÁLO

V budově krajského úřadu se v polovině srpna jednalo 
o budoucnosti skokanských můstků v Harrachově. Hejtman 
Martin Půta, statutární náměstkyně Jitka Volfová a náměstek 
Petr Tulpa diskutovali na toto téma společně s představiteli mi-
nisterstva školství, mládeže a tělovýchovy, ministerstva financí 
a se zástupci Úřadu pro zastupování státu ve věcech majetko-
vých a členy rady města Harrachov. 
„Vzhledem ke složitým majetkoprávním vztahům bude nejdřív 
nutné vyjasnit právní formu žadatele o dotace na skokanské 
můstky a sportovní infrastrukturu a pak také způsob, jak za-
jistit pozemky, které patří z větší části státu a spravuje je Úřad 
pro zastupování státu ve věcech majetkových. Shodli jsme se 
s vládním zmocněncem pro sport Milanem Hniličkou, že bude 
nutné svolat další schůzku představitelů Libereckého kraje 
a města Harrachov s Českým olympijským výborem, Českým 
svazem lyžařů a Klasickým areálem Harrachov,“ vyjádřil se 
k dalšímu postupu hejtman Libereckého kraje Martin Půta. 
Starostka Eva Zbrojová věří, že na konci dlouhé cesty, na 
kterou se zúčastnění vydali, bude zachráněn světově unikátní 
sportovní areál.

L e n k a  S k r b k o v á  z a  p o m o c í  z d r o j e  
L i b e r e c k é h o  k r a j e

První kroky k záchraně mamutího můstku 
vypadají nadějně
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Foto: archiv Libereckého kraje



INZERCE

S námi máte klidný spánek!S námi máte klidný spánek!S námi máte klidný spánek!
Jste připraveni na nové vysílání DVB–T2?

Česká televize spustila na konci března novou pozemní vysílací síť, na kterou umístila všechny své programy v
plném vysokém rozlišení. Nová síť již vysílá ve formátu DVB-T2, na který postupně přejdou všechny volně vysí-
lané televizní kanály. S novým standardem DVB-T2 si však mnohé dnešní televizory a set-top-boxy neporadí,
a diváci se tak budou muset na technologickou změnu připravit, respektive vhodně vybavit.

Více než 95 % diváků může přeladit

Na nových sítích ve formátu DVB-T2 je již dostupné vysílání všech kanálů v plném vysokém rozlišení (Full-HD)
se zvukem DolbyDigital. A nic nebrání přeladění už nyní.

A proč Vám to vše píšeme?
I s novým TV přijímačem a nekvalitní společnou televizní anténou se nedopracujete kvalitního zvuku a
ostrého obrazu. Naše společnost ANTEX plus spol. s r.o. provádí bezplatné revize společných televiz-
ních antén a zařízení souvisejících s rozvodem v bytových domech. Cílem naší práce je vyhodnocení
systému STA pro DVB-T2. Výsledkem šetření je ucelený protokol o stavu Vašeho zařízení, včetně mě-
ření úrovně, kvality jednotlivých signálů a fotodokumentace, a to vše zcela zdarma. Proto, máte-li o
kompletní revizi Vaší antény zájem, kontaktujte nás.

Není DVB-T2 jako DVB-T2 + H.265/HEVC

Aby toho nebylo málo, tak aby Vaše televize přijímala nový typ vysílání, musí umět kombinaci DVB-T2 + kódo-
vání H.265/HEVC.

Přechod na nový formát DVB-T2 H.265/HEVC

Vám, kteří vlastníte starší TV přijímače či set-top-boxy, přinášíme nový výkonný DVB-T/T2 set-top-box s pod-
porou HD vysílání a kodeku H.265/HEVC, který uspokojí běžné i náročné uživatele a je vhodný i k vybavení
pokojů v hotelech a penzionech. Snadná instalace, elektronický průvodce EPG a teletext jsou samozřejmostí,
stejně jako možnost nahrávání a přehrávání vysílání z USB.

Set-top-box je zejména pro svoji citlivost vhodný pro příhraniční regiony a oblasti s horším příjmem TV signálu.
Tento výkonný DVB-T2 set-top-box Vám nabízíme za bezkonkurenční cenu 550 Kč včetně DPH. Objednávky
přijímáme na naší telefonní lince 608 970 750 nebo na emailové adrese: petr.fremut@antexplus.cz

Antex plus, spol. s r.o. | sídlo: Jeremenkova 510/41, 147 00 Praha 4 | telefon: 261 216 424
web: antexplus.cz | e-mail: info@antexplus.cz | IČ: 44793022 | DIČ: CZ44793022



Na vinobraní do 
Mělníka 

 

Kdy? V sobotu 15. září 2018 
Cena? 100 Kč dospělá osoba, 50 Kč děti do 15 let a senioři. 

V této ceně je pouze doprava + 150 Kč vstupenka – hradí se 
na místě (pozn. ke vstupnému: děti do 140 cm výšky, občané nad 70 let a 

držitelé ZTP a ZTP/P vstup zdarma) 
Doprava bude z Harrachova zajištěna z těchto autobusových zastávek: 

autobusové nádraží, centrum, sklárna, Motejlek. 
Rezervace na tel. č. 481 528 133 nebo na mailu zpravodaj@harrachov.cz. 

Odjezd z Harrachova v 8 hodin, předpokládaný příjezd zpět  
v cca 19-20 hodin. 

Program vinobraní: 
Hlavní scéna:  
např.: od 13 hod. Monika Absolonová, od 14:30 hod. Mirai, od 16 hod. historický 
průvod alegorických vozů 
Country scéna: 
např.: od 13:00 hod. The Basketles, od 14:30 hod. Blue Brothers,  
od 17:00 hod. Ondřej Ruml 
Dobová scéna: 
např. od 10:00 hod. Žešťový kvintet – hudba k výročí První republiky,  
od 10:45 hod. Měšec – Rytíři Mělničtí a jejich šermířské vystoupení, od 12:45 hod. 
Elthin – středověká hudba  
Královská pohádková scéna: 
od 11:00 – 17:00 hod. Královská pohádková cesta (tvořivá dílna, relaxační zóna, 
hernička atd. 
od 11:00 hod. Pohádka Květ zapomnění, od 15 hod. Pohádka Sváťovo divadlo 
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V této rubrice jsou zveřejňováni ti jubilanti, kteří v letošním roce oslaví kulaté nebo půlkulaté výročí svého narození, a to po-
čínaje šedesátkou a více. U osob nad osmdesát let pak zveřejňujeme každý rok. Ti z vás, kteří si nepřejete být ve společenské 
rubrice zmíněni, sdělte, prosím, svůj požadavek Lence Skrbkové na telefonní číslo 725 831 363. 

SPOLEČENSKÁ KRONIKA

SOUTĚŽNÍ OTÁZKA PRO MĚSÍC ZÁŘÍ

MĚSÍC ZÁŘÍ 2018

Všem jubilantům přejeme do 
dalších let mnoho radosti, pohody 
a především pevné zdraví.

V tomto čísle Harrachovského zpravodaje jste se mohli dočíst o tom, 
že harrachovské louky Čertovy hory v létě spásaly ovečky. Na konci 
letní sezony jim byla ostříhána vlna a upravena kopýtka. Střihači 
měli nejvíce práce s berany, a to kvůli jejich váze. Otázka tedy zní: 
Až kolik kilogramů může vážit dospělý beran?  

1. 65 kg
2. 85 kg
3. 150 kg a více

Své odpovědi, včetně uvedení Vašeho jména, adresy, telefon-
ního čísla, zasílejte do 14. září 2018 na adresu: Město Harrachov 

– Harrachovský zpravodaj, Harrachov 150, 512 46 Harrachov 
nebo mailem na zpravodaj@harrachov.cz. Z došlých správných 
odpovědí bude vylosován jeden soutěžící, který obdrží výhru 
v podobě balíčku čaje – Krakonošova čarobejlí. Správná odpověď 
na soutěžní otázku v srpnovém zpravodaji, která zněla: V srp-
novém čísle Harrachovského zpravodaje můžete nalézt druhou 
část harrachovského názvosloví, kde jsou zajímavé informace 
týkající se vzniku názvů cest, chat, oblastí apod. V druhé části se 
například můžete dozvědět, kde se v Harrachově konal první český 
ples. Otázka je tedy pro tento měsíc jasná. Nápovědou je, že to bylo 
v roce 1905. Správná odpověď byla: v Koruně. Pro měsíc srpen za-
slala správnou odpověď a byla vylosována paní Helena Slavíková 
z Harrachova. Gratulujeme!

SŇATKY ZA MĚSÍC SRPEN 

Janoudová Věra 86
Hořejší Zdeněk 84
Bergmannová Alina 75
Moravcová Libuše 75
Vacková Václava 75
Opočenský Jiří 75
Stříbrný Milan 70
Svobodníková Alenka 70
Jindřišek Jan 65
Soukup Jiří 65
Toth Jiří 65
Vácha Jiří 60
Dvořáčková Eva 60

Valášková Renáta (Plzeň) & Ptáček Karel (Praha)  
Býmová Veronika & Hora Ondřej 
(oba Křenice – okr. Praha – východ)
Pryščep Olena Mykolajivna (Ukrajina) & Kůrka Ján (Mimoň)

OPUSTILI NÁS V MĚSÍCI ČERVENCI...

Anna Mauderová ve věku 75 let

POZVÁNKA Z KRNAPU

Harrachovský zpravodaj vydává město Harrachov, čp. 150, Harrachov, 512 46. Příspěvky či inzerci zasílejte na adresu redaktorky 
Lenky Skrbkové (zpravodaj@harrachov.cz, tel.: 725 831 363) nebo zanechávejte v podatelně městského úřadu. Nevyžádané příspěvky 
se nevracejí. UZÁVĚRKA ŘIJNOVÉHO ČÍSLA JE 14. 9.  Evidenční číslo MK ČR E 15902. Sazba D. Hloušek, tisk SURA s.r.o.

Rozměry plošné inzerce HZ
1/1 - celá strana - 190 x 270 mm (š x v) 1000 Kč 
1/2 - půl strany na výšku - 95 x 270 mm (š x v) 600 Kč 
1/2 - půl strany na šířku - 190 x 135 mm (š x v) 600 Kč 
1/4 - čtvrt strany na výšku - 95 x 135 mm (š x v) 400 Kč
1/4 - čtvrt strany na šířku - 190 x 65 mm (š x v) 400 Kč
1/8 - osmina strany na výšku - 95 x 65 mm (š x v) 200 Kč
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Nohejbalový turnaj trojic

První školní den

Foto: L. Skrbková




